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موتور تورم در بازار مسکن متوقف می شود

جزئیات معافیت مالیاتی 
از معاملات مکرر مسکن

وعده وزیر صمت برای 
کاهش قیمت خودرو

رقم یارانه نقدی به ۴۸۵ 
هزار میلیارد تومان رسید
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سرمقاله

نگاه تجاری و سرمایه ای 
به بازار مسکن

طرح جدید دولت مبنی بر 
اخذ مالیات از معاملات مکرر 
ملک و آپارتمان از کاسبان و 
سوداگران ملکی جز سهم 
خواهی دولت از این معامله گران مســکن هیچ 
عایدی مثبتی نخواهد داشت و چه بسا این طرح به 
عنوان یک چراغ سبز به واسطه ها و دلالان ملکی 
خواهد بود که آسوده خاطر معامله نمایید و به سود 
مصوب دولتی قانع باشید. این طرح بجای اینکه 
ملک را از سبد تجاری و سرمایه ای به سبد مصرفی 
تبدیل نماید، علنا مجوز نگاه تجاری و سرمایه ای 
به ملک و آپارتمان و مســکن را صادر می کند. به 

نوعی دولت در...

  منصور غیبی، کارشــناس 
اقتصاد مسکن
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وزیر ارتباطات عنوان کرد؛

میزان تشعشات دکل های 
مخابراتی پایین تر از 
استانداردهای جهانی

حجم اضافه برداشت برخی بانک ها قابل قبول نیست

اتمام حجت  با  بانک های  ناتراز
صفحه3

صفحه2

متولدین  ۱۴۰۱  سهامدار  می شوند
تخصیص   ۱.5  میلیون    تومان   سهام   برای   هر   نوزاد

وزیر ارتباطــات و فناوری اطلاعــات گفت: میزان 
تشعشــات دکل هــای مخابراتــی در کشــور از 
استانداردهای جهانی پایین تر است و هیچ خطری 
برای ســلامت افراد ندارد. عیسی زارع پور در جمع 
خبرنگاران درباره موضوع شــکایت برخی از افراد 
در سامانه ۱۹۵ و رسیدگی به موضوع مشکل آنتن 
دهی گفت: بعضی از وقت ها برخی از مشکلات نیاز 
به پیگیری اشخاص نیز دارد از جمله همین موردی 
که در ۱۹۵ ذکر شده است. وی افزود: یک مورد بود 
که فردی به من پیام داده بود که در محل ما یک دکل 
BTS بوده و جمع شده و به من قول داده بودند که 
تا آخر سال دوباره نصب می شود اما من را دوباره به 
زمان دیگری حواله داده اند. من این مورد را شخصاً 
پیگیری کردم و متوجه شدم که اهالی محل اجازه 
نصب دکل BTS و تجهیــزات مخابراتی اپراتورها 
را نمی دهند. بنابراین اشــخاص باید این موضوع را 
پیگیری کنند و در نهایت اهالی محل را راضی کنند، 
 زیرا مســائل این چنینــی از اراده وزارت ارتباطات 
خارج اســت. وزیر ارتباطات و فنــاوری اطلاعات 
خاطرنشــان کرد: موضوع نصــب دکل ها نیازمند 
فرهنگ ســازی و اطلاع رسانی اســت. وی گفت: 
برخی از مردم تصورشــان این است که آنتی های 
BTS )بی تی اس( مضر هســتند در حالی که بارها 
گفته ایم این گونه نیست و سازمان تنظیم مقررات 
و ارتباطات رادیویی بارها اندازه گیری کرده اند و به 
طور روتین هم این کار در حال انجام است. زارع پور 
تاکید کرد: میزات تششعات دکل های BTS در ایران 
از استاندارهای جهانی هم پایین تر است و خیال مردم 
را راحت کنیم که هیچ ضرری برای سلامتی ندارد 

چون همین شبهه باعث می شود...

اجتماعی

با راه اندازی ســامانه »بتا« بانک رفاه، بازنشستگان و 
مستمری بگیران سازمان تأمین اجتماعی که حقوق 
ماهانه آنان به حســاب ایشــان نزد بانک رفاه واریز 
می شــود، می توانند برای خرید اعتباری و اقساطی 
کالاها و ملزومات مورد نیاز خود، از تسهیلات اعتباری 

این بانک استفاده کنند.
سامانه بتا از جمله سامانه های آنلاین و کاربردی بانک 
رفاه است که امکان خرید اقساطی را برای مشتریان 
فراهم ساخته و به منظور ارائه خدمات به افرادی کاربرد 
دارد که حقوق شان را از بانک رفاه دریافت می کنند. 
در حال حاضر، مهم ترین گروهــی که حقوق خود 
را از این بانک دریافت می کنند، مستمری بگیران و 
بازنشستگان ســازمان تأمین اجتماعی هستند که 
https:// می توانند با مراجعه به این سامانه به نشانی
beta.refah-bank.ir از طریق رایانه یا گوشی 
تلفن همراه، نســبت به خرید اعتباری و اقساطی از 

مراکز طرف قرارداد بانک رفاه اقدام کنند.
همچنین پذیرندگان و فروشگاه های سراسر کشور که 
تمایل به همکاری با بانک رفاه داشته باشند، می توانند با 
ورود به سامانه بتا و انجام مراحل نام نویسی و مراجعه به 
یکی از شعب بانک، در مورد ارائه خدمات خرید اقساطی 

و اعتباری به مشتریان این بانک همکاری کنند.
طرح های اعتباری سامانه »بتا« شامل دو طرح »الماس 
رفاه« و طــرح »کیف پول الماس« اســت. در طرح 
»الماس رفاه« مشــتریان به صورت برخط )آنلاین( 

احراز هویت و اعتبارســنجی شــده و بدون نیاز به 
مراجعه به شــعب بانک، اجازه نامه برداشت اقساط 
دریافت می کنند. در این طرح مشــتریان می توانند 
۶۰ درصد از حقوق دریافتی ماهانه خود را به عنوان 
اعتبار پرداخت اقساط ماهانه به منظور خرید اقساطی 
از مراکز طرف قرارداد بانک، به صورت حضوری / غیر 
حضوری اســتفاده کنند. در طرح کیف پول الماس 
نیز مشتریانی که حقوق خود را از بانک رفاه دریافت 
می کنند، با فعال سازی این طرح در سامانه بتای بانک 
رفاه و نصب اپلیکیشــن مربوطه، می توانند در کیف 
پول اپلیکیشن، اعتبار سامانه بتا را دریافت کنند و با 
استفاده از اپلیکیشن کیف پول، امکان خرید اقساطی 
از فروشــگاه های طرف قرارداد به صورت حضوری یا 

آنلاین برای مشتریان مهیا است.
براساس این گزارش، در ســال گذشته حدود ۲۷۰ 
هزار نفر از بازنشستگان و مستمری بگیران سازمان 
تأمین اجتماعی از تســهیلات خرید اعتباری بانک 
رفاه برای خرید کالا/خدمات مختلف استفاده کرده 
و جمعاً از ۴ هزار و ۵۰۰ میلیارد تومان اعتبار خرید 
اقســاطی بهره مند شــده اند. درحال حاضر بیش از 
۵۰۰۰ فروشــگاه در سراسر کشور در حال همکاری 
با بانک رفاه در ارائه خدمات خرید اعتباری/اقساطی 
به بازنشستگان هستند و روند پذیرش فروشندگان و 
همچنین استفاده بازنشستگان از این سامانه درحال 

گسترش است.

ســینماهای کشــور طی ۴ روز تعطیل اخیر موفق 
شدند گیشــه ای ۲۵ میلیارد و ۷۲۳ میلیون تومانی 
داشته باشند که یک عملکرد خوب محسوب می شود. 
سینماهای کشــور از صبح پنجشــنبه تا آخر شب 
گذشته موفق شدند با جذب ۴۹۷ هزار مخاطب، طی 
۱۰ هزار و ۱۰۷ سانس نمایش، به گیشه ۲۵ میلیارد و 

۷۲۳ میلیون تومانی نائل آیند.
بنا بر این گزارش، سینماها برای پنجشنبه، ۱۰۳ هزار 
مخاطب داشتند و ۵ میلیارد و ۳۰۴ میلیون تومان نیز 
فروختند. این آمار برای روز جمعه به ۱۰ هزار و ۵۰۰ 
مخاطب و گیشه ۷ میلیارد و ۹۷ میلیون تومانی رسید. 
در روز شنبه، ۱۴۵ هزار و ۳۰۰ نفر به سینما رفتند تا 
گیشه روز عیدفطر به ۷ میلیارد و ۵۵۷ میلیون تومان 
برسد. این روز، سینماها، بهترین عملکرد را در این ۴ 
روز تعطیل داشتند. طی روز گذشته نیز ۱۱۲ هزار و 
۲۰۰ نفر به سینما رفتند و گیشه را به ۵ میلیارد و ۷۶۵ 

میلیون تومان رساندند.
طبق پیش بینی، کمدی فســیل، با اقتدار در صدر 
جدول فروش ایستاد و موفق شد با جذب ۳۲۰ هزار 
مخاطب، ۱۶ میلیارد و ۳۸۰ میلیون تومان بفروشد. 
میزان ســانس های نمایش دهنده این فیلم نیز در 

نوع خود جالب توجه است چرا که این فیلم طی این 
چند روز، ۳۷۷۵ ســانس نمایش داده شد. این آمار 
نشان می دهد که ۶۴ درصد از گیشه سینماها طی 
۴ روز تعطیل اخیر، توســط کمدی فسیل پوشش 

داده شده است.
ســه کام حبس، دومین فیلم پراقبال این ۴ روز بود. 
فیلم سامان سالور موفق شد با جذب ۳۵ هزار و ۳۰۰ 
مخاطب، گیشــه ای ۲ میلیارد و ۱۰ میلیون تومانی 
داشته باشد. جنگ جهانی ســوم نیز سومین فیلم 
پرمخاطب این مدت بود. فیلم هومن سیدی در این ۴ 
روز، ۲۹ هزار و ۲۰۰ مخاطب داشت و ۱ میلیارد و ۶۶۲ 

میلیون تومان هم فروخت.
رتبه چهارم به آهنگ دونفره می رســد. نخســتین 
ساخته سینمایی آرزو ارزانش با جذب ۲۷ هزار و ۹۰۰ 
مخاطب، به فروشی معادل ۱ میلیارد و ۴۴۰ میلیون 
تومان رسید. پنجمین فیلم این فهرست، مشترکا در 
اختیار غریب و عروس خیابان فرشته قرار دارد. فیلم 
محمدحسین لطیفی، ۱۹ هزار و ۶۰۰ مخاطب داشت 
و ۹۱۱ میلیون تومان فروخت. فیلم مهدی خسروی 
نیز با ۱۹ هزار و ۴۰۰ مخاطب، گیشه  ۹۵۸ میلیون 

تومانی را تجربه کرد.

بعد از حواشی ایجاد شده مبنی بر بازی سید شهاب 
حسینی در نقش صدام دیکتاتور عراق، حسینی این 
موضوع را تکذیب کرد. بعد از حضور شهاب حسینی 
در تمرین تیم پیکان، برخی از کاربران فضای مجازی 
چهره تازه او را همراه با ریش بلند، شــبیه به صدام 
دانستند و گفتند که او در حال بازی در نقش دیکتاتور 
عراق اســت. حتی برخی از کاربران اسم این فیلم را 

»عامل اعصاب« عنوان کردند.
اما شــهاب حســینی در صفحه رســمی خود در 
اینستاگرام این موضوع را قویاً  تکذیب کرد و گفت: 
مطابق مرامنامه ای که در حرفه و زندگی خود به آن 
پایبندم حتی در برابر کوهی از طلا هم حاضر به ایفای 

نقش شخصیت منفوری چون صدام حسین که نامش 
با ریختن خون جوانان غیور و برومند این سرزمین 

عجین است، نخواهم شد.
او به حملاتی که بعد از این خبر کذب به او شده اشاره 
می کند و درباه حمله کنندگان به شخصیتش می گوید 
که آنان از شناخت کافی از محتوای فکری و جهان 
بینی بنده دور و عاجزند که همواره تیرشان به سنگ 
نشسته و در نهایت روسیاهی نصیب آنها بوده. آخرین 
اثر سینمایی که از شهاب حسینی ساخته شده و هنوز 
روانه سینما نشده اســت، »مست عشق« با موضوع 
زندگی مولوی و شمس تبریزی است که او در آن نقش 

شمس تبریزی را بازی می کند.

پیمان جبلی در اختتامیه جشنواره ملی قهرمان ایران 
خطاب به ورزشکاران برتر سال گفت: صحنه  هایی که 
شما با افتخار مقابل چشم میلیون ها نفر به نمایش 
می گذارید، از ده ها فیلم و سریال گویاتر و ارزشمند تر 
است و سهم پرداختن به این قهرمانی ها در تولیدات 

تلویزیونی باید پررنگ شود.
به گزارش روابط  عمومی رسانه ملی، در آیین اختتامیه 
جشــنواره بزرگ بهترین های ورزش ایران در سال 
۱۴۰۱، ابراز شد که به  میزبانی شبکه ورزش و با حضور 
پیمان جبلی، رئیس رسانه ملی؛ سید حمید سجادی، 
وزیر ورزش و جوانان؛ محمود خســروی وفا، رئیس 
کمیته ملی المپیک؛ معاونین وزارت ورزش؛ رؤسای 

فدراســیون های ورزشــی و جمعی از ورزشکاران؛ 
پیشکسوتان؛ مدال آوران و ملی پوشان ایران در سالن 

همایش  های بین المللی صداوسیما برگزار شد.
جبلی در این مراســم ضمــن قدردانــی از حضور 
ورزشکاران و مدال آوران ورزش ایران، ورزشکاران را 
در عین قهرمانی در عرصۀ ورزش، نمایندگان رسانه ای 
ایران در آن سوی مرزها دانست و اظهار کرد: هرچند 
رسانه ملی میزبان شما قهرمانان است و نتایج تلاش ها 
و توفیقاتتان را به جهان مخابــره می کند؛ اما غافل 
نیستیم که شما قهرمانان، افتخارآفرینان و ورزشکاران 
به منزلۀ رسانه اید و حضورتان در عرصه های جهانی 

پیام رسان   ایران است.

رهبر معظم انقلاب اسلامی فرمودند: امروز شاهد افول 
تدریجی رژیم غاصب صهیونیستی هستیم؛ سرعتش 
هم روز به بروز بیشتر می شود. به گزارش تسنیم، رهبر 
معظم انقلاب اسلامی در دیدار جمعی از مردم، مسئولان 
و کارگزاران نظام و سفرای کشورهای اسلامی، اتحاد را 
نیاز مبرم و ضروری امت اسلامی خواندند و با اشاره به 
زوال محسوس رژیم صهیونیســتی و کاهش مشهود 
قدرت بازدارندگی آن گفتند: این پیشرفت مهم به برکت 
ایستادگی و مقاومت ملت و جوانان فلسطینی رخ داده و 
راهبرد امروز جهان اسلام باید بر کمک و تقویت عناصر 

مبارز داخل فلسطین متمرکز باشد.
حضرت آیــت الله خامنه ای، ماه رمضان را زمینه ســاز 
نزدیکی دل های مسلمانان به یکدیگر خواندند و افزودند: 
مسئولان کشورهای اســلامی باید از این فرصت برای 
ایجاد اتحاد امت اســلامی و کاهــش و رفع اختلافات 
اســتفاده کنند. رهبر انقلاب با اشــاره به مشــکلات 
کشورهای اسلامی از جمله جنگ و اختلاف و درگیری، 
وابستگی، فقر، و نبود پیشــرفت علمی گفتند: اگر به 
فرمان قرآنیِ »وحدت حول ریسمان الهی« عمل شود، 
جهان اسلام با حدود دو میلیارد جمعیت و برخورداری 
از مهمترین و حســاس ترین نقاط جغرافیایی جهان 

می تواند در مسیر حل مشکلات قدم بردارد.
حضرت آیت الله خامنه ای مســئله فلسطین را یکی از 
اساسی ترین مسائل دنیای اسلام برشمردند و با اشاره به 
افول تدریجی رژیم غاصب گفتند: این افول که از چند 
سال قبل آغاز شده است، اکنون سرعت یافته و جهان 

اسلام باید از این فرصت بسیار بزرگ استفاده کند.
ایشان مسئله فلسطین را نه صرفاً اسلامی بلکه انسانی 
دانســتند و با اشــاره به اجتماعات و راهپیمایی روز 
قدس در کشورهای غیراســلامی گفتند: اجتماعات 
ضدّصهیونیســتی روز قدس در آمریکا و کشــورهای 

اروپایــی نتیجه آشــکار شــدن روزافــزون جنایات 
صهیونیست های غاصب اســت. رهبر انقلاب افزودند: 
حضور شماری از مردم اروپا در حمایت از مردم فلسطین، 
آن هم در کشورهایی که به صهیونیست ها وابسته اند، 
بسیار مهم است. ایشــان عامل اصلی وضع فلاکت بار 
رژیم غاصب را مقاومت پربرکت درونی مردم فلسطین 
و خطرپذیری و جان برکفی جوانان آن خواندند و تأکید 
کردند: اوضاع امروز سرزمین های اشغالی اثبات می کند 
هر قدر مقاومت و ایستادگی ملت فلسطین در مناطق 

مختلف بیشتر شود، رژیم جعلی ضعیف تر خواهد شد.
حضرت آیت الله خامنه ای، قــدرت بازدارندگی رژیم 
صهیونیستی را هم رو به پایان دانستند و گفتند: چندین 
دهه قبل بن گوریون از مؤسسین رژیم جعلی گفته بود 
»هر وقت قدرت بازدارندگی ما پایان یابد، ما مضمحل 
می شویم.«، و اکنون دنیا شاهد این واقعیت است و اگر 
اتفاقی رخ ندهد، پایان رژیم غاصب نزدیک است که این 
هم از برکات فداکاری جوانان فداکار فلسطینی در کرانه 
باختری و دیگر مناطق اشغالی اســت. ایشان با توجه 
به این واقعیات، کمک به نیروهای داخل فلســطین را 
راهبرد ضروری امروز جهان اسلام برشمردند و گفتند: 
جبهه مقاومت به موازات تلاش های ارزشمند خود و همه 
کشورهای اسلامی باید بر تقویت عناصر مبارز داخل 
فلسطین متمرکز شوند. حضرت آیت الله خامنه ای در 
بیان نکته مهمی، گرایش به اسلام را عامل اصلی قدرت 
گرفتن مبارزه گروههای فلسطینی خواندند و افزودند: 
در دوره هایی که گرایش های اسلامی مطرح نبود، این 
پیشرفت ها وجود نداشت. رهبر انقلاب، اسلام ستیزی 
دشــمنان را نتیجه درک قدرت اسلام در تقویت ملت 
فلسطین و دیگر ملت ها برشــمردند و افزودند: البته 
به فضل الهی و هوشیاری ملت های مسلمان، این راهبرد 

به جایی نخواهد رسید.

رئیس جمهور تصریح کرد: جمهوری اسلامی ایران 
مثل گذشته از حقوق مردم عزیز یمن و گفتگو برای 
تعیین سرنوشــت مردم توســط خودشان حمایت 
می کند و امیدواریم با برقراری صلح و ثبات، شــاهد 
همکاری های بیشتر بین دو کشور باشیم. به گزارش 
تسنیم، آیت الله سید ابراهیم رئیسی رئیس جمهور 
در پاســخ به تماس تلفنی »مهدی المشاط« رئیس 
شورای عالی سیاسی یمن، با تبریک عید سعید فطر به 
اعضای این شورا و ملت مقاوم و بزرگ یمن، از آزادی 
جمعی از اسرای یمنی، که در واقع آزاده هستند و نه 
اسیر، استقبال کرد و آ ن را نتیجه مقاومت مردم عزیز 

این کشور دانست.
رئیس جمهور با ابراز خرسندی از نتایج گفتگوهای 
اخیر در خصوص حل مســائل یمن گفــت: نگران 
وضعیت انسانی در یمن هســتیم، اما امیدواریم با 
تداوم گفتگوهای سیاسی شاهد آزادی کامل اسرا، 

رفع محاصره مردم و برقراری آتش بس دائمی در این 
کشور باشیم. رئیسی تصریح کرد: جمهوری اسلامی 
ایران مثل گذشته از حقوق مردم عزیز یمن و گفتگو 
برای تعیین سرنوشت مردم توسط خودشان حمایت 
می کند و امیدواریم با برقراری صلح و ثبات، شــاهد 

همکاری های بیشتر بین دو کشور باشیم.
مهدی المشاط رئیس شورای عالی سیاسی یمن نیز 
در این گفتگوی تلفنی با ابلاغ سلام اعضای مجلس 
سیاسی یمن به رهبر معظم انقلاب، از حمایت های 
جمهوری اسلامی ایران از مردم یمن قدردانی و ابراز 
امیدواری کرد در سایه همدلی جهان اسلام، خداوند 
بهترین ها را برای امت اســلامی رقــم بزند. مهدی 
المشــاط همچنین با تبریــک موفقیت های دولت 
جمهوری اسلامی ایران در عرصه های گوناگون در 
یک سال و نیم اخیر، خواستار تداوم نقش آفرینی فعال 

جمهوری اسلامی در حل مسئله یمن شد.

رئیس کمیته شفافیت و شهر هوشمند شورای اسلامی 
شهر تهران گفت: تلاش ما این است که سامانه ای و 
الکترونیکی شدن کامل عوارض شهرسازی و نوسازی 
و فیش های نظارت فنی که در گذشــته به صورت 
دستی بود، در ســه ماهه اول امسال به نتیجه برسد. 
احمد صادقی با بیان اینکه ما همچنان در سال جاری 
بر شــهرداری غیرحضوری اصرار داریم، اظهار کرد: 
لازمه دستیابی به این هدف نیز، ایجاد زیرساخت های 
شهرداری هوشمند است و برای رسیدن به آن، باید 

تعدادی از زیرساخت ها را تغییر دهیم.
عضو کمیســیون برنامه و بودجه شــورای اسلامی 
شهر تهران با تأکید بر اینکه امسال با جدیت، اجرایی 
شدن شهرداری هوشــمند برای تحقق شهرداری 
غیرحضوری را پیگیری خواهیم کرد، یادآور شد: یکی 
دیگر از برنامه های ما، ایجاد زیرساخت های لازم برای 
بارگذاری بخشی از اطلاعات در سامانه شفافیت است 
که تعدادی از این زیرساخت ها در ایام منتهی به سال 

جدید ایجاد و تکالیف در سامانه بارگذاری  شد.
وی همچنیــن تصریح کرد: بخش هایی از ســامانه 
شــفافیت نیاز به رفع ابهام دارد که در جلساتی که با 
شهرداری تهران برگزار کرده ایم، قرار بر این شده که 
شهرداری این ابهامات را در قالب پرسش و استفساریه 
در شورا مطرح کند و ما پاسخ دهیم تا بتوان تمامی 

تکالیف را یک به یک در سامانه بارگذاری کرد.
صادقی با بیان اینکه بودجه هوشمندسازی در سال 
جاری رشد چندانی نداشته است، خاطرنشان کرد: 
این بودجه در حد نگهداشــت اســت اما با توجه به 
اینکه هوشمندسازی در تمامی اقدامات شهرداری 
تهران، معاونت ها، سازمان ها، شــرکت ها و مناطق 
لحاظ می شود، از بودجه طرح های این نهادها برای 
هوشمندسازی نیز استفاده می شــود و به نوعی هر 

برنامه ای بودجه هوشمندسازی را در خود دارد.
رئیس کمیته شفافیت و شهر هوشمند شورای اسلامی 
شهر تهران با اشاره به عملکرد شــهرداری در حوزه 
هوشمندسازی طی سال گذشته، تأکید کرد: با توجه 
به حملات سایبری به سامانه های شهرداری در سال 
قبل، نتوانستیم مسئولیت ها را آنچنان که باید انجام 
دهیم اما اطمینان داریم با توجه به اقدامات زیرساختی 
مثبتی که در سال قبل انجام شد، شهروندان تهرانی 
امسال اتفاقات محسوسی را در حوزه هوشمندسازی 

شاهد باشند.
بنا براعلام سایت شهر، وی در پایان یادآور شد: تلاش ما 
این است که سامانه ای شدن کامل عوارض شهرسازی 
و نوسازی و فیش های نظارت فنی که در گذشته به 
صورت دستی بود، در سه ماهه اول امسال به نتیجه 

برسد.

افول رژیم صهیونیستی روز به روز بیشتر می شودامکان خرید اعتباری و اقساطی بازنشستگان از ۵۰۰۰ فروشگاه

ایران از حقوق مردم عزیز یمن حمایت می کند

صدور الکترونیکی عوارض شهرسازی تا پایان خرداد

سياسیفرهنگی 

درآمد 2۵ میلیاردی سینماها در تعطیلات

شهاب حسینی بازی در نقش صدام را تکذیب کرد

سهم پرداختن به قهرمانی ها در تلویزیون پررنگ شود



اقتصاد2
ایران

بیمه بیش از ۶۳۸ هزار نفر در 
بخش مشاغل آزاد

معاون اشــتغال وزارت کار با اشاره به اینکه بیش 
از ۶۳۸ هزار نفرحرف مشاغل آزاد جدید در سال 
۱۴۰۱بیمه شده اند گفت:تعداد برقراری های بیمه 
بیکاری درسال ۱۴۰۱ حدود ۴درصد کاهش یافته 

است که نشان دهنده بهبود اشتغال کشور است.
محمد کریمی بیرانوند، معاون اشــتغال وزارت 
کار  از بیمه شــدن بیش از  از ۶۳۸ هزار نفر حرف 
مشاغل آزاد جدید در سال  ۱۴۰۱ خبر داد و گفت: 
با احتساب بیمه شدگان اجباری و حرف و مشاغل 
آزاد جدید بیش از ۶۳۸ هزار نفر در سال ۱۴۰۱ آغاز 
به کار کرده  اند، تعداد برقراری های بیمه بیکاری نیز 
در مدت مشابه مذکور )بهمن ۱۴۰۱ )۱۶۶۴2۳ 
نفر( نسبت به اسفند ۱۴۰۰ )۱7۳۴۰۰۰ نفر( نیز با 
کاهش ۴درصدی همراه بوده است که نشان دهنده 
کاهش بیکاری و بهبود شرایط اشتغال کشور است.
کریمی بیرانوند گفت: بنابراین، طبق آمار سازمان 
تأمین اجتماعی طی یکســاله اخیر تعداد بیمه 
بیکاری کاهش یافته و آمار بیمه شدگان اجباری و 
حرف و مشاغل آزاد افزایش یافته که هر دو نشان از 
بهبود اوضاع بازار کار کشور و افزایش کیفیت شغل و 
درآمد است. معاون وزیر کار تأکید کرد: بیمه تأمین 
اجتماعی نشانه تلفیق پایداری شغل و کیفیت آن 
است که سبب ماندگاری و افزایش اشتغال رسمی 
می باشد. وی در ادامه با اشاره به آمار مرکز آمار ایران 
گفت: گزارش های مرکز آمار، بر مبنای نمونه گیری 
از کل جامعه آماری است و طبق آخرین گزارش 
این مرکز، بررســی نرخ بیکاری افراد ۱5ســاله و 
بیشتر نشــان می دهد که 9.7 درصد از جمعیت 
فعال )شــاغل و بیکار(، بیکار بوده اند. در زمستان 
۱۴۰۱، به میزان ۴۰.5درصد جمعیت ۱5ساله و 
بیش تر، از نظر اقتصادی فعال بوده اند، یعنی در گروه 
شاغلان یا بیکاران قرار گرفته اند. بررسی تغییرات 
نرخ مشارکت اقتصادی حاکی از آن است که این 
نرخ نسبت به فصل مشابه در سال قبل )زمستان 

۱۴۰۰( ۰.۱ درصد افزایش یافته است.

 توزیع خمیر خشک در فاز دوم هوشمندی یارانه آرد
روزانه ۱۱ میلیــون تراکنش 

خرید نان انجام می شود
مشاور وزیر اقتصاد اظهار داشــت: توزیع خمیر 
خشک علاوه بر اینکه منجر به افزایش کیفیت نان 
می شود، هزینه تولید نان در نانوایی ها را هم کاهش 
داده و به بهبود اقتصاد نانوایی ها کمک خواهد کرد.
محمد جــلال دربــاره جزییات فــاز دوم طرح 
هوشمندســازی یارانه آرد و نان اظهار داشــت: 
شناورســازی تخصیص آرد کمک می کند تا هم 
دسترسی نانوایان متعهد و درست کار و توانمند به 
آرد یارانه ای افزایش پیدا کند، و محدودیت تاریخی 
تحت عنوان سهمیه برای این دســت از نانوایان 
برداشته شود و همچنین از سوی دیگر دسترسی 
واحدهای خبازی که قصد تولید نان با کیفیت را 

ندارند به آرد یارانه ای کاهش پیدا می کند. 
در این ســازو کار در واقع، عادلانه سازی در نظام 
تخصیص آرد یارانه ای رقــم می خورد که این فاز 
حدود ۴ ماه زمان می برد تا بالغ شود و بتوانیم تمام 
آثار آن را به شکل اعداد و ارقام گزارش دهیم. علاوه 
بر دو گام قبلی )افزایش کمک هزینه و شناورسازی 
سهمیه(، گام سوم فاز دومهم به اجرا می رسد و طی 

آن تمرکز ما بر ارتقای کیفیت نان است.
جلال گفت: در این راستا برنامه داریم که از مشارکت 
مردم بــرای بهبود کیفیت نان اســتفاده کنیم. به 
این صورت که یک برنامک )اپلیکیشــن( به مردم 
معرفی خواهد شد و مردم از طریق آن می توانند با 
هر خرید نانی که انجام می دهند، ضمن مشــاهده 
ســابقه تراکنش خود بر روی برنامک، درباره رفتار 
نانوا، استانداردهای بهداشتی نانوایی، وزن و قیمت و 
کیفیت نان خریداری شده و ... نظر بدهند. البته این 
برنامک امکانات دیگری هم در اختیار مردم قرار می 
دهد که جزییات آن اعلام خواهد شد. وی ادامه داد: 
زیرساخت این برنامک آماده شده و منتظر دریافت 
امکان فنی از سوی بانک مرکزی هستیم و در صورت 
تکمیل آن، امیدواریم تا قبل از پایان اردیبهشــت، 

بتوانیم این برنامک را به مردم معرفی کنیم.
مشاور وزیر اقتصاد با بیان اینکه هر روز در کشور 
۱۰ تا ۱۱ میلیون تراکنش خرید نان انجام می شود، 
گفت: این حق را برای مردم قائل هستیم که بتوانند 
به ازای هر تراکنش و خرید جزییات رسید تراکنش 
خود را مشــاهده کنند و بتوانند نظــرات خود را 
درباره تجربه خرید نــان از هر نانوایی ثبت کنند. 
قطعا نظرات مردم بر روی کمک هزینه ای که به 
نانوا پرداخت می شــود، یا آرد یارانه ای که به نانوا 
اختصاص داده می شود اثر معنی دار خواهد داشت 
و مشارکت مردم باعث می شود که نانوایان معتهد 
و مشــتری مدار فرصت اقتصادی و درآمدزایی 

بیشتری را داشته باشند و رقابت تشدید شود.

خبر

سرپرســت دفتــر اقتصاد 
مسکن وزارت راه گفته است 
اگر فردی ملکی را خریداری 
کند و زیر یک ســال آن را 
بفروشد، مشمول ۶۰ درصد 
مالیات می شود. از مابه التفاوت سود خرید و فروش 

مسکن، ۶۰ درصد مالیات گرفته می شود.
این ما به التفاوت ســال دوم ۴۰ درصد، سال سوم 
2۰ درصد، ســال چهارم ۱۰ درصد و سال پنجم 5 
درصد می شود. این مالیات برای افرادی است که در 
کوتاه مدت وارد بازار مسکن می شوند و در این بازار 
اخلال ایجاد می کنند. ایــن مالیات به هیچ عنوان 
شامل املاک نوساز و مردم عادی نمی شود و هدف 
از آن خروج دلالان از بازار مسکن است. دو فوریت 
این طرح هفته جاری به مجلس ارسال می شود و تا 

پیش از تابستان عملیاتی خواهد شد.
سرپرست دفتر اقتصادِ مسکن وزارت راه و شهرسازی 
با اشاره به تحقق شعار سال با وضع مالیات بر معاملات 
مکرر مســکن، گفت: هر گونه انتقال مالکیت اعم از 
فروش وکالتی نیز مشمول مالیات بر معاملات مکرر 
مسکن است. ابوالفضل نوروزی با اشاره به لایحه وضع 
مالیات بر معاملات مکرر مسکن اظهار داشت: این طرح 
به هیچ عنوان مردم و نیاز مصرفی را شامل نمی شود و 

اگر یک فرد حقیقی و حقوقی یک ملک را چند سال 
پیش خریداری کرده و در حال حاضر قصد فروش آن 
را دارد، مطابق متن لایحه مشمول مالیات بر معاملات 

مکرر مسکن نمی شود.
سرپرســت دفتــر اقتصــادِ مســکن وزارت راه و 
شهرسازی در تشــریح دیگر معافیت های در نظر 
گرفته شــده در لایحه مالیات بــر معاملات مکرر 

گفت: یک فرد حقیقی یا حقوقــی می تواند »یک 
ملک« را خریداری و زیر یک ســال »همان ملک« 
فروخته و مشمول مالیات بر معاملات مکرر نشود، 
اما برای خرید و فروش ملک دوم به بعد مشــمول 
مالیات بر معاملات مکرر خواهد شد. وی افزود: از 
سوی دیگر فرضا اگر یک نفر ۱۰۰ ملک و مسکن در 
سال خریداری کرده و زیر یک سال این واحدهای 

مسکونی را به فروش نرســاند، مشمول مالیات ۶۰ 
درصدی در سال اول نخواهد شد.

نوروزی با اشاره به اینکه ســاخت مسکن و تولید 
به طور کامل مشــمول این مالیات نخواهد شــد، 
گفت: اگر فرضا یک شــخص حقیقــی یا حقوقی 
در لحظــه ۱۰۰ ملک را ســاخته و آن را به فروش 
برساند، مشمول مالیات بر معاملات مکرر نخواهد 
شد. سرپرســت دفتر اقتصادِ مســکن وزارت راه و 
شهرسازی در تشریح اهداف وضع این پایه مالیاتی 
تاکید کرد: این طرح موجب هدایت ســرمایه ها از 
ســوداگرای و دلالی به حوزه تولید مسکن خواهد 

شد و کاملا مبتنی بر شعار سال هم است.
وی ادامه داد: همزمان با وضــع این پایه مالیاتی با 
کاهش تقاضاهای سوداگری و غیر مصرفی زمینه 
کنترل قیمت در بازار مسکن مهیا شده و موتور تولید 

تورم در اقتصاد خاموش می شود.
نوروزی با اشــاره به رشــد تولید در صورت وضع 
این پایه مالیاتی گفت: به دلیل هدایت ســرمایه ها 
از سمت دلالی مســکن به تولید وضع مالیات برر 
معاملات مکرر به رشد تولید ختم خواهد شد. این 
مقام مسئول تاکید کرد: هر گونه انتقال مالکیت اعم 
از فروش وکالتی نیز مشــمول مالیات بر معاملات 
مکرر مسکن است. سرپرست دفتر اقتصادِ مسکن 
وزارت راه و شهرسازی اظهار داشت: انتقال مالکیت 

ناشی از ارث مشمول مالیات نیست.

زمان اخذ مالیات ۶۰ درصدی از سوداگران مسکن اعلام شد

توقف موتور تورم در بازار مسکن 
جزئیات معافیت مالیاتی از معاملات مکرر مسکن

تخصیص 1.5 میلیون تومان سهام برای هر نوزاد 
متولدین ۱۴۰۱ سهامدار می شوند

وزیر اقتصاد اعلام کــرد: والدین متولدین ۱۴۰۱ از 
۴ اردیبهشت به مرور می توانند برای دریافت سهام 
نوزادان خود بدون مراجعه حضوری و ازطریق درگاه 
ملی دولت هوشمند اقدام کنند. به گزارش ایسنا، 
سیداحسان خاندوزی، وزیر امور اقتصادی و دارایی 
اظهار کرد: ماده ۱۱ قانون جوانی جمعیت، وزارت 
اقتصاد را مکلف کرده بود بــرای نوزادان تازه متولد 
شده ســهامی را اختصاص دهد که این عدد برای 
متولدین  سال ۱۴۰۱ یک و نیم میلیون تومان سهام 
به ازای هر فرد است. با توجه به اینکه منابع این مصوبه 
فراهم شده اســت، هماهنگی های بین دستگاه ها 
یعنی سازمان بورس اوراق بهادار و ثبت احوال کشور 
انجام شده و به دلیل اینکه بســتر برای آنکه مردم 
بدون مراجعه و به راحتی این سهام را دریافت کنند 
کمی زمان می برد؛ حالا این بستر فراهم شده و به 
مناسبت عید سعید فطر متولدین ۱۴۰۱ می توانند 
از این امکان اســتفاده کنند. وی گفت: هر کدام از 
والدین متولدین سال ۱۴۰۱ می توانند به درگاه ملی 
دولت هوشمند به نشانی mygov.ir مراجعه کنند 
و از طریق شماره گوشی همراه خود کد یکتایی را 
دریافت و بعد وارد حوزه خدمات و مشاوره های فرزند 
آوری می شوند؛ اسامی تمام متولدین سال ۱۴۰۱ 

وجود دارد و از آن طریق اقدام می کنند.
وزیر اقتصاد همچنین ادامه داد: برای آنکه مراجعه 
یکباره صورت نگیرد از دوشنبه ابتدا برای نوزادان 
سه ماه اول سال ۴۰۱ ابتدایی در نظر گرفتیم که به 
سرعت از طریق سامانه کد یکتا دریافت کنند و ثبت 
نام سجامی آن از طریق دستگاه حاکمیتی صورت 
خواهد گرفت و یکی از سهام مربوط به صندوق های 
قابل معامله را پدر یا مــادر انتخاب می کنند. وی 
درباره متولدین ۱۴۰۰ گفت: اجرای ماده ۱۱ قانون 
از مهر ۱۴۰۰ لازم الاجرا بود اما چون منابع اجرا از 
سوی سازمان برنامه تامین نشد، با تامین منابع برای 
متولدین ۱۴۰۱ اجرا می شود. وزیر اقتصاد گفت: این 
سهام تا  2۳ سالگی به نام خود نوزادان باقی می ماند 
و با تجمیع سود آن در واقع سرمایه ارزشمندی برای 
تشکیل زندگی یا اشتغال افراد ایجاد می کند که در 

2۴ سالگی می توانند از آن استفاده کنند.

افزایش ۳ میلیون تنی ظرفیت 
صنعت پتروشیمی

مدیرعامل شرکت ملی صنایع پتروشیمی با اشاره 
به اینکه ظرفیت تولید محصولات پتروشــیمی در 
حال حاضر 92 میلیون تن برآورد می شود، گفت: تا 
پایان سال و با افزایش ۳ میلیون تنی، این ظرفیت به 
95 میلیون تن بالغ خواهد شد. مرتضی شاهمیرزایی 
در نشست خبری چهاردهمین همایش بین المللی 
صنعت پتروشــیمی ایران با بیان اینکه ۱۰ طرح 
پتروشیمی امســال به بهره برداری خواهد رسید، 
افزود: این طرح ها از اردیبهشت ماه آماده خواهد شد 
و میانگین هر ماه یک افتتاح برای صنعت پتروشیمی 
داشته باشیم. وی ادامه داد: با توجه به نام گذاری سال 
از سوی رهبر معظم انقلاب به رشد تولید و مهار تورم، 
به طور مشخص به صنعت پتروشیمی اشاره دارد.

معاون وزیر نفت به استفاده از توان شرکت های دانش 
بنیان در صنعت پتروشیمی اشاره کرد و گفت: در 
حال حاضر 7۰ مجتمع تولیدی پتروشیمی وظیفه 
تولید 55۰ انواع محصولات پلیمری و شیمیایی را بر 
عهده دارند. شاهمیرزایی افزود: ظرفیت نصب شده 
صنعت پتروشیمی بالغ بر 92 میلیون تن در سال 
است، اما عملکرد پایین تر است.وی تاکید کرد: یکی 
از مهم ترین مشکلات در این مسیر تامین خوراک و 

قطعات لازم مجتمع های پتروشیمی است.
مدیرعامل شــرکت ملــی صنایع پتروشــیمی با 
بیان اینکه صنعت پتروشــیمی به عنوان صنعت 
پایین دست صنعت نفت به شمار می رود، ادامه داد: 
ایجاد ارزش افزوده از محصولات بالادست از صنعت 
نفت در پتروشیمی ها صورت می گیرد. شاهمیرزایی 
با تاکید بر اینکه اکنون خوراک مورد نیاز بیش از ۱5 
هزار کارگاه صنایع تکمیلی از صنعت پتروشیمی 
تامین می شود، گفت: باید محصولات جدید با هدف 
کاهش صادرات در صنعت پتروشیمی تولید شود که 
نیازمند توان متخصصان و سرمایه گذاران است. وی 
بیان کرد: باید از خام فروشی به سمت ارزش آفرینی 
با تبدیل محصولات خام و نیمه خام حرکت کنیم، 
زیرا صنعت پتروشیمی برای ســایر صنایع نقش 
پیشران دارد. شاهمیرزایی با اشاره به اینکه نیاز به 
برگزاری همایش بین المللی صنعت پتروشیمی به 
دلیل تکمیل زنجیره ارزش بیش از گذشته است، 
ادامه داد: در برخی مجتمع های بالادست پتروشیمی 
محدودیت خوراک در فصول سرد سال وجود دارد.

معاون وزیر نفت با تاکید بر اینکه این همایش می تواند 
آخرین دستاوردها در صنعت پتروشیمی را معرفی 
کند، گفت: با توجه به این موضوع می توانیم زنجیره 

ارزش را تکمیل کنیم.
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عضو کمیســیون برنامه و بودجه مجلس با بیان 
اینکه حــدود ۴۸5 همــت از منابــع تبصره ۱۴ 
برای یارانه ها در نظر گرفته شــده اســت، گفت: 
حدود ۳۱5 همت شــامل یارانه نقدی، 29 همت 
برای خانوارهای تحت پوشــش کمیتــه امداد و 
۱5.5 همت نیز برای خانواده های تحت پوشــش 

بهزیستی است.
محسن زنگنه عضو کمیســیون برنامه و بودجه 
مجلس شورای اسلامی در پاسخ به سوالی در مورد 
تبصره ۱۴ قانون بودجه ســال ۱۴۰2 و تغییرات 
آن در مجلس شورای اسلامی گفت: پس از قانون 
هفدمندســازی یارانه ها از این جهــت که منابع 
هدفمنــدی اکثرا از شــرکت های دولتی حاصل 
می شد، در قانون تبصره ۱۴ به بودجه اضافه شد که 
در آن منابع و مصارف هدفمندی تجمیع می شود.

وی با بیان اینکه بخش عمــده منابع این تبصره 
عبــارت اســت از مابه التفــاوت قیمــت فروش 
فراورده های نفتی داخلــی مانند بنزین، گازوئیل 
و نفت سفید به نسبت قیمتی که پیش از اجرای 
قانون هدفمندی بوده است، گفت: منابع حاصل از 
صادرات فرآورده ها و همچنین درآمدهای حاصل 

از فروش فرآورده ها به پتروشیمی ها و صنایع نیز 
در تبصره ۱۴ قرار می گیرد. 

در بخش مصــارف، بخشــی از درآمدهــا برای 
هزینه های تولید بــه خود شــرکت ها پرداخت 
می شود. بخشی از مصارف مربوط به یارانه و بخشی 
نیز برای حمایت از تولید در نظر گرفته شده بود. 
تبصره ۱۴ در طول سال های مختلف خود به یک 
بودجه جداگانه تبدیل شــده بود. زنگنه در ادامه 
گفت: روند تخصیص و هزینه کرد منابع تبصره ۱۴ 
ذیل سازمان هدفمندسازی یارانه ها انجام می شد 
و بعضا سازمان برنامه و بودجه نمی توانست ورودی 
به آن داشته باشد. به این ترتیب این تبصره خود 
به یک قانون بودجه در دل قانون بودجه کشــور 

تبدیل شده بود.
با توجه به شفاف ســازی هایی که طی سال های 
اخیر در مورد شرکت نفت و شرکت های تابع آن 
انجام شــد و همچنین به ســبب افزایش مصرف 
فرآورده های نفتی در داخل کشور منابع تبصره ۱۴ 
رشد قابل توجهی رسیده است. در سال جاری رقم 
مربوط به این تبصره عددی بین ۸۰۰ تا ۸5۰ هزار 
میلیارد تومان تخمین زده می شدکه این عدد برابر 

اســت با بودجه عمومی دولت در سه سال پیش. 
وی با تاکید بر اینکه متاسفانه بسیاری از مصارف 
به تبصره ۱۴ اضافه شده بود، گفت: به طور مثال 
هزینه های بخش های فرهنگی، هنری، برخی از 
دانشگاه ها، مجموعه ها و موسسات در این تبصره 
آمده بود که نوعی بی انضباطی را در بودجه ایجاد 
کرده بود. اتفاق خوبی که در ســال جاری رخ داد 
این بود که دولت بخشــی از این مصارف را در سر 

فصل خود وارد بودجه کرد.
به این ترتیب مصارف تبصره ۱۴ در بودجه ســال 
۱۴۰2 تنها معطــوف به حــوزه یارانه ها، جبران 
هزینه های تولید و حمایت از تولید شد. سر جمع 
مصارف مربوط به حمایت از تولید در جزء 2 بند 
الف تبصره ۱۸ می آید. در واقع این منابع در قالب 
یارانه در اختیار بانک ها قــرار می گیرد و در قالب 

تسهیلات به بخش تولید داده می شود.
عضو کمیســیون برنامــه و بودجــه مجلس در 
خصوص تبصره ۱۴ در قانون بودجه سال ۱۴۰2 
گفت: در سال جاری عملا مجلس تغییر خاصی در 
تبصره ۱۴ ایجاد نکرد و رقمی که دولت در تبصره 
۱۴ آورده است، که حدود ۶۶۰ هزار میلیارد تومان 

منابع و مصارف است، توسط مجلس پذیرفته شد. 
بخشی که حدود ۴۸5 همت اســت صرف یارانه 
می شود. حدود ۳۱5 همت شامل یارانه نقدی، 29 
همت برای خانوارهای تحت پوشش کمیته امداد 
و ۱5.5 همت نیز برای خانواده های تحت پوشش 

بهزیستی است.
وی گفت: در مجموع ۴5 همت برای خانوارهای 
تحت پوشش کمیته امداد و بهزیستی تخصیص 
پیدا می کند. 5۶ همت برای یارانه نان در تبصره ۱۴ 
در نظر گرفته شده است. یارانه دارو نیز ۶9 همت 
در نظر گرفته شده اســت. این موارد ارقام اصلی 
تبصره ۱۴ هســتند که مجموع آنها به ۴۸5 هزار 

میلیارد تومان می رسد.
زنگنه اظهار کرد: از مابقی مصارف تبصره ۱۴ نیز 
9۸ همت مربوط به هزینه های شرکت ها و مبلغ 
کمی در خصوص عوارض ســهم خزانه می شود. 
حدود ۸۰۰ تا ۸5۰ همت بــرآورد کل تبصره ۱۴ 
است که اختلاف آن با ۶۰۰ همتی که به آن اشاره 
شد در سرفصل های جدا شــده از تبصره ۱۴ قرار 
گرفته است. بخشی از این رقم مربوط به مباحث 

فرهنگی و... است.

نرخ سود بین بانکی در هفته منتهی به ۳۰ فروردین 
ماه با افزایش ۶ صدم درصدی بــه 2۳.۴9 درصد 
رسید. گزارش جدید بانک مرکزی از نرخ سود بین 
بانکی نشــان میدهد که این نرخ در هفته گذشته  
روند صعودی را طــی کرده و بــه 2۳.۴9 درصد 
رسیده است. بنابراین نرخ سود بین بانکی از 2۳.۴۳ 
درصد در هفته منتهی به 2۳  فروردین به 2۳.۴9 
 درصد در هفته منتهی به ۳۰ فروردین ماه افزایش 

یافته است.
روند صعودی نرخ بهره بین بانکی از بهمن ماه سال 
گذشــته آغاز شــد؛ از هفته منتهی به ۳۰ آذرماه، 
نرخ ســود بین بانکی وارد کانال 2۱درصدی شده 
و تا هفته منتهی بــه ۱9 بهمن ماه در همین کانال 
در نوســان بود ولی از 2۶ بهمن ماه این نرخ رکورد 
جدیدی در کانال 22درصدی به ثبت رساند و حالا 

این نرخ در کانال 2۳درصدی در نوسان است.
بانــک مرکزی در واکنــش به افزایش نرخ ســود 

بین بانکی، کریــدور این نرخ را که پیــش از این از 
۱۴ تا 22 درصد بود به ۱7 تــا 2۴ درصد افزایش 
داد، نرخ بهره بین بانکی اما بار دیگر به سقف کریدور 
جدید خود نزدیک می شــود و بایــد دید که بانک 
 مرکزی اجازه شکسته شــدن این سقف را خواهد 

داد یا نه.
ممکن است بانک ها در دوره های مالی کوتاه مدت 
روزانه یا هفتگی با کسری یا مازاد نقدینگی روبه رو 
شوند. اگر بانکی دچار کسری نقدینگی شود، باید از 
طریق وام گرفتن آن را جبران کند تا به حالت تعادل 
برسد، برای اینکه بانک ها برای حل این مشکل به 
بانک مرکزی نیاز نداشته باشند، بازاری را به نام بازار 
بین  بانکی تشکیل داده اند که در آن به یکدیگر وام 
دهند. اکثر وام های بین بانکی سررسید کوتاه مدت 
یک هفته ای یا کمتــر دارند. وام دهــی بانک ها به 
یکدیگر بر مبنای یک نرخ سودی است که به آن نرخ 

سود بین بانکی گفته می شود.

سخنگوی کمیسیون توسعه تجارت خانه صمت، گفت: در 
سال ۱۴۰۱ بیش از 5۸ میلیارد و ۸۴۳ میلیون دلار کالا بین 
ایران و ۱5 کشور همسایه تبادل شــد. سید روح اله لطیفی 
عضو و سخنگوی کمیسیون روابط بین الملل و توسعه تجارت 
خانه صنعت معدن تجارت ایران در خصوص تجارت غیرنفتی 
کشور با کشورهای همسایه اظهار داشت: پارسال نزدیک به 
9۶ میلیون 7۶7 هزار و ۱۱7 تن کالا به ارزش 5۸ میلیارد و 
۸۴۳ میلیون و 2۰۰ هزار و ۴5۶ دلار بین ایران و ۱5 کشور 
همســایه تبادل شد که ســهم صادرات کالاهای ایرانی 75 
میلیون و ۱۸۴ هزار و ۴۴۸ تن کالا به ارزش ۳۰ میلیارد و 5۳7 
میلیون و ۴۰۶ هزار و ۶59 دلار بود که نسبت به مدت مشابه 
بیش از ۱9 درصد رشــد داشته است. سخنگوی کمیسیون 
روابط بین الملل و توسعه تجارت خانه صمت ادامه داد: واردات 
از کشورهای همسایه نیز به 2۱ میلیون و 5۸2 هزار و ۶۶9 تن 
کالا به ارزش 2۸ میلیارد و ۳۰5 میلیون و 79۳ هزار و 797 
دلار رسید که نسبت به مدت مشابه رشد ۱۰ درصدی داشته 
است. وی گفت: تجارت غیر نفتی ایران به کشورهای همسایه 

52 درصد تجارت کل، صادرات به این کشورها 57.5 درصد 
کل صادرات و واردات از این کشورها ۴7.5 درصد کل واردات 
کشور را در سال ۱۴۰۱ شامل می شده که نشان از اهمیت روز 
افزون همسایگان در ارزآوری و تأمین نیازهای کشور در شرایط 
تحریم دارد. عضو خانه صنعت معدن تجارت ایران در خصوص 
میزان واردات کالا از کشورهای همسایه گفت: امارات با فروش 
۱۸ میلیارد و ۳95 میلیون دلار )رشد ۱۱ درصدی(، ترکیه با 
۶ میلیارد و 99 میلیون دلار )رشد ۱5 درصدی(، روسیه با یک 
میلیارد و 577 میلیون دلار )کاهش پنج درصدی(، پاکستان با 
۸۴2 میلیون دلار )رشد ۱7۰ درصدی( و عمان با ۶۱9 میلیون 
دلار )رشد 29 درصدی( پنج مبدا نخست فروش کالا به ایران 
در سال ۱۴۰۱ در بین همسایگان بودند و عراق با فروش 2۶۴ 
میلیون دلار، قزاقستان با ۱25 میلیون دلار، قطر با ۸۴ میلیون 
دلار، آذربایجان با ۳۴ میلیون دلار، افغانستان با 29 میلیون 
دلار، ترکمنستان با 2۸ میلیون دلار، ارمنستان با ۱۴ میلیون 
دلار، کویت با ۱2.5 میلیون دلار و بحرین با ۳.5 میلیون دلار 

به ترتیب در رتبه های بعدی قرار دارند.

جزئیات تبصره ۱۴ در قانون بودجه ۱۴۰2

رقم یارانه  نقدی به ۴۸5 هزار میلیارد تومان رسید

تجارت 5۹ میلیارد دلاری ایران با کشورهای همسایهافزایش نرخ سود بین بانکی در هفته پایانی فروردین

شایلی قرائی 
News kasbokar@gmail.com

نگاه تجاری و سرمایه ای به بازار مسکن
منصور غیبی، کارشناس اقتصاد مسکن

طرح جدید دولت مبنی بر اخذ مالیات از معاملات مکرر ملک و آپارتمان از کاسبان و سوداگران ملکی جز سهم خواهی دولت از این معامله گران مسکن هیچ عایدی مثبتی نخواهد داشت و چه بسا این طرح به عنوان 
یک چراغ سبز به واسطه ها و دلالان ملکی خواهد بود که آسوده خاطر معامله نمایید و به سود مصوب دولتی قانع باشید. این طرح بجای اینکه ملک را از سبد تجاری و سرمایه ای به سبد مصرفی تبدیل نماید، علنا مجوز 

نگاه تجاری و سرمایه ای به ملک و آپارتمان و مسکن را صادر می کند. به نوعی دولت در صدد ساماندهی بازار معاملات ملکی برای سوداگران است تا طرح حمایتی از مصرف کنندگان.
دولت به جای اینکه طرحی مبتنی بر محدودیت معامله ملکی از نظر تعداد واحد در سال از سوی افراد را ارائه نماید و بدون توجه به این موضوع که این محدودیت در تعداد معاملات از سوی کاسبان ملکی می تواند باعث 
کاهش سوداگری و تثبیت قیمتها و برگشت آرامش توام با رونق به اقتصاد مسکن شود همزمان نیز می تواند موجب ارائه دست اول ملک از سوی فروشنده واقعی و نه دلال به مصرف کننده شود. کما اینکه این طرح 
دولت موجب افزایش دلالان قانونی مسکن شده و در ادامه 9۰ درصد فروش آپارتمان به دست کاسبان ملک به خریداران مصرفی خواهد بود و دولت هم با قانونی کردن این سوداگری در جامعه و اقتصاد مسکن به دست 

مجلس و آن هم با طرح دوفوریتی از عواید این دلالی بهره مند خواهد شد. 
در وضعیتی این چنین خرید و فروش ملک در مرحله اول به دست سوداگران ملکی خواهد بود و بعد پرداخت خرج دولت به عنوان مالیات ملک و آپارتمان با افزایش کاذب و متورم از نرم معمولی به دست مصرف کننده 
خواهد رسید. از نمایندگان محترم مجلس درخواست می شود به چنین طرحی رای موافق ندهند که تبعات آن گرانی مسکن و فشار به مصرف کننده خواهد بود. چراکه همان دلال اگر قرار باشد ۶۰ درصد مالیات به 

عنوان سود ناشی از فروش ملک را به دولت بدهد حتما همان مبلغ را به ارزش کاذب ملک کشیده و به مصرف کننده خواهد داد. 
اما به جای این طرح پیشنهاد می شود: ۱- هر فرد با کد ملی در سال فقط بتواند یک بار در سال معامله ملکی نماید و با ثبت کد ملی فرد در سامانه اخذ کد رهگیری و استعلام کد ملی قبل از معامله به مجاز بودن متعاملین 

جهت خرید و فروش قانونی اقدام به تنظیم مبایعه نامه نمایند به نحوی که خریدار ملک قبل از معامله با فروشنده از امکان قانونی معامله با ایشان آگاه شده و بعدا نسبت به ثبت معامله اقدام نماید. 
2- شهر تهران به عنوان مبدا توسعه اقتصاد غیر رسمی و کاسب کارانه ملک و آپارتمان می بایستی محدودیت هایی داشته باشد. به این شکل که در تهران افراد با کد ملی شهرستان به اثبات یک دوره اسکان و اشتغال 
امکان انجام معامله ملکی داشته باشند تا جلوی هجوم سرمایه و خریداران ملک از شهرستان که فقط به خاطر سرمایه گذاری صورت می گیرد گرفته شود و سرمایه های شهرستان به عنوان سرمایه مولد در خود مناطق 

برنامه ریزی و هدایت شود. هرچند آگاهیم که دو طرح پیشنهادی فوق نیاز به کار کارشناسی و حقوقی داشته و می بایستی پس از مطالعات جامع تنظیم و اجرائی و عملیاتی شود.
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مجری پروژه طرح توســعه میدان رســالت در 
شــرکت نفت فلات قاره ایران گفت: با استقرار 
دکل حفاری در مجاورت سکوی DP-R1 میدان 
نفتی رسالت واقع در منطقه لاوان، گامی دیگر 
در راســتای افزایش تولید نفت از خلیج فارس 

برداشته شد.
به گزارش شــرکت نفت فــلات قــاره ایران، 
پویــا معارفی افــزود: فــاز اول طرح توســعه 
و نگهداشــت میــدان نفتی رســالت با هدف 
افزایش تولید 11 هزار بشــکه نفت خام شامل 
ساخت یک ســکوی ســرچاهی جدید، کابل 
انــدازی و لوله گــذاری، همچنیــن عملیات 
تعمیرات و به روزرســانی ســکوی R1، سپس 

حفــاری ۴ چــاه جدیــد و ۲ حفــاری مجدد 
 بر روی مجموع دو ســکو در دســتور کار قرار 

گرفت.
وی افزود: هم زمان با پیشرفت سایر بخش های 
این طــرح، با اســتقرار دکل حفــاری و انجام 
عملیــات حفاری دو چاه جدیــد و یک حفاری 
مجدد، بخشــی از اهداف تولید محقق شــده 
و بقیه هدف افزایــش تولید با نصب ســکوی 
جدید و استقرار مجدد دکل برنامه ریزی خواهد 
شــد. به گفته معارفی، عملیات اجرایی ساخت 
پایه سکوی ســرچاهی رســالت نیز اسفندماه 
 سال گذشته در یارد پیمانکار در خرمشهر آغاز 

شده است.

عضو شورای عالی مســکن از دســتور رییس جمهوری از افزایش 
رقم وام ودیعه مســکن برای مســتاجران خبر داد. احمد دنیامالی، 
عضو کمیسیون عمران از دستور رییس جمهوری برای افزایش وام 
مستاجران خبر داد و گفت: وزیر راه و شهرسازی اقداماتی را در قالب 
بسته حمایت از مستاجران در جلسه اخیر شورای عالی مسکن که 
با حضور رییس جمهوری برگزار شد، مطرح کرد و با توجه به دستور 
رییس جمهوری حمایت از مستاجران از طریق سرعت بخشیدن به 
ارایه تسهیلات و افزایش ســقف آن برای مستاجران ، تدوین بسته 

حمایتی از مستاجران در دستور کار شورای عالی مسکن قرار دارد.
وی با بیان اینکه افزایش سقف تسهیلات برای مستاجران را در مجلس 
پیگیری می کنیم و دستور رییس جمهوری هم افزایش وام مستاجران 
است، ادامه داد: قرار بر این اســت که عدد تسهیلات ودیعه و کمک 
هزینه رهن به مســتاجران افزایش پیدا کند و در بسته ارایه شده از 

سوی وزیر راه و شهرسازی یکی از اقدامات افزایش قابل توجه رقم وام 
مستاجران است اما هنوز عدد آن نهایی نشده  است.

عضو شورای عالی مسکن افزود: یکی از راهکارهای موثر حمایت از 
مستاجران ارایه تسهیلات برای افزایش قدرت پرداخت رهن و اجاره 
است. با توجه به افزایش قیمت هایی که در بازار مسکن رخ داده باید 
تسهیلات ودیعه مستاجران افزایش پیدا کند به ویژه رقم و سقف این 
تسهیلات برای زوج هایی که به تازگی تشکیل خانواده داده اند،  باید 
بالا برود تا با بحران تامین مسکن مواجه نشوند. دنیامالی درباره عدم 
تمکین بانک ها از پرداخت تسهیلات مسکن چه برای نهضت ملی و 
چه برای مستاجران اظهار داشت: در قانون جهش تولید مسکن آمده 
است که بانک ها اگر از تکلیف پرداخت تسهیلاتی که برای آنها در نظر 

گرفته شده تمکین نکنند، مشمول جریمه های قانونی می شوند.
این عضو کمیسیون عمران مجلس تاکید کرد: در جلسه اخیر شورای 

عالی مسکن تمام مدیران بانک ها دعوت بودند و در این باره مدیران 
بانکی توضیحاتی را ارائه دادند اما تاکید آقای رییس جمهور این بود 
که وام ودیعه مستاجران و تسهیلات مسکن بانک ها بایدف تکالیف 
تعیین شــده را انجام دهند. وی درباره آخرین گزارش ها ازوضعیت 
پروژه نهضت ملی مسکن گفت: 30 هزار هکتار زمین در اختیار پروژه 
جهش تولید مسکن )نهضت ملی مسکن( قرار گرفته و ۲0 هزار هکتار 
دیگر هم در حال کارسازی است و در مجموع 50 هزار هکتار زمین به 
این پروژه اختصاص داده شده است. تا کنون 111 هزار میلیارد تومان 
تسهیلات به این پروژه اختصاص داده شده اما تامین منابع با اعداد 
مطلوب و در نظر گرفته شده هنوز فاصله دارد. در حال حاضر سقف 
تسهیلات ودیعه مســتاجران در تهران، مراکز استان ها و شهرهای 
بالای ۲00 هزار نفر جمعیت و سایر شهرها به ترتیب 100، ۷0 و ۴0 

میلیون تومان است.

بانک مرکزی با ارائه آمار و اطلاعاتی به تشــریح اقدامات انجام شده 
برای مهار نقدینگی و تورم در کشور پرداخت و از کاهش ۹.۷ درصدی 

رشد نقدینگی از بهمن 1۴00 تا 1۴01 خبر داد.
به گزارش ایسنا، در اطلاعاتی که از سوی بانک مرکزی مورد اشاره 
قرار گرفته آمده اســت:  ضمن ســپاس از بیان دغدغه ها و نظرات 
مطرح شده از سوی کارشناســان اقتصادی پیرامون شرایط حاکم 
بر اقتصاد کشــور، باید اذعان کرد وضعیت شاخص های اقتصادی و 
تغییرات آنها همواره مورد توجه سیاستگذاران اقتصادی کشور بوده و 
در سال جاری نیز برنامه های مربوط به کنترل تورم در چارچوب شعار 
سال »مهار تورم و رشد تولید« با همکاری تمام دستگاه های ذی ربط 

در دولت سیزدهم طراحی شده و در دست اجرا است.
این گزارش می افزاید: از نیمه دوم ســال گذشــته مجموعه عوامل 
مختلفی )عمدتا متاثر از انتشار اخبار منفی( منجر به بروز نااطمینانی 

و شکل گیری انتظارات منفی نسبت به تحولات بازار ارز و به تبع آن 
افزایش نرخ ارز بازار غیررسمی و تشدید انتظارات تورمی شده که رشد 

پول و افزایش سهم آن از نقدینگی را به همراه داشته است.
با این حال با توجه به شــرایط موجود، سیاستگذار پولی در راستای 
مدیریت انتظارات تورمی، کنترل تورم و کاهش سیالیت نقدینگی، 
سیاست اصلاح نرخ های سود )تصویب توسط شورای پول و اعتبار در 
جلسه مورخ ۲۲ / 0۹/ 1۴01( و اجرای آن از تاریخ 10/ 11/ 1۴01 را 
در کنار پیگیری سیاست احتیاطی کنترل رشد ترازنامه شبکه بانکی، 
افزایش نسبت سپرده قانونی در سطح شبکه بانکی به میزان نیم واحد 
درصد )بند »3« از چهل ونهمین صورتجلسه مورخ 03 / 10 / 1۴01 
هیات عامل بانک مرکزی( و برخورد جــدی با بانک های متخطی و 
ناسالم را در دستور کار قرار داد که تداوم روند کاهشی رشد نقدینگی 
در ماه های پایانی ســال1۴01 همچون ماه های گذشته را به دنبال 

داشته است. )نرخ رشــد نقدینگی از 3۹.۷ درصد در پایان بهمن ماه 
1۴00 طی یک روند نزولی به 3۲ درصــد در پایان بهمن ماه1۴01 
کاهش یافته است(. همچنین، از دیگر اقدامات دولت و بانک مرکزی 
در راستای ثبات بخشی به اقتصاد می توان به عرضه ارز در صرافی ها و 
بانک ها، عرضه سکه در بورس کالا، راه اندازی مرکز مبادله ارز و طلا با 
هدف ایجاد مرجعیت قیمت، افزایش حجم معاملات رسمی و سهولت 
دسترســی متقاضیان بازار ارز و طلا و تامین ارز مــورد نیاز واردات 
کالاهای اساسی در سامانه نیما، انطباق نقشه ارزی و تجاری کشور 
در جهت مدیریت مطلوب جریان منابع و مصارف ارزی و... اشاره کرد.

بانک مرکزی در پایان تاکید کرد: انتظار می رود با اقدامات سیاستی 
اخیر بانک مرکزی و همچنین تحولات مثبت در عرصه سیاســت 
خارجی کشــور، در ماه های آتی ثبات در بازار ارز افزایش و انتظارت 

تورمی و سیالیت نقدینگی به روندهای تاریخی خود کاهش یابد.

با وجود آنکه کماکان قیمت خودرو در بازار بالا است و منطقی نیست، اما به 
گفته کارشناسان و فعالان صنعت خودرو، با اجرای طرح یک پارچه و شروع 
عرضه خودرو، قیمت ها در بازار کاهشی خواهد شد، ضمن آنکه با افزایش 

عرضه، بازار تقاضا متعادل می شود.
وزیر صنعت، معدن و تجارت درباره افزایش افسار گسیخته قیمت خودرو 
در بازار گفت:  ما در بازار خودرو دو مساله همزمان داریم که این دو مساله با 
عرضه بیشتر و مالیات بر عایدی سرمایه، قابل حل است. سید رضا فاطمی 
امین افزود: مساله اول ناشی از شــکاف بین عرضه و تقاضا است زیرا با این 
شکاف، خودرو خاصیت حفظ ارزش پول را می یابد و لذا وقتی مردم انتظار 
تورم دارند، دنبال حفظ دارایی هستند و یکی از گزینه های خوب نیز برای این 
کار خودرو است و براین اساس در این بخش با تقاضای کاذب مواجه می شویم 
ضمن اینکه با توجه به مسائل دیگر از جمله عدم واردات و افزایش قیمت ارز و 
همچنین بحث وجود مافیا در بازار خودرو، مشکلات این حوزه زیاد می شود.
به گفته وی بعضی از خودروسازان به ویژه مونتاژکاران به التهابات بازار دامن 
می زنند، به عنوان مثال مواردی بوده است که این خودروسازان خودرو می 
فروختند و بخشی از پول را سکه دریافت می کردند که این موضوع ناشی از 

عدم شفافیت در عرضه بود که این موضوع را حل کردیم و با حل این مسأله، 
مافیا به حرکت در آمده و هجمه هایی را ایجاد کرده است.

به گفته فاطمی امین برای متعادل سازی قیمت خودرو، در مورد واردات 
خودرو نیز اقداماتی انجام شده و از آنجا که از سال ۹۷، واردات خودرو ممنوع 
بود لذا با چالش هایی مواجه بودیم اما واردات خودرو کارکرده در دستور کار 
ما قرار دارد و معتقدیم واردات خودروهای نو و کارکرده در کنار افزایش تولید 

در سال جاری می تواند بازار را به تعادل برساند.
وزیر صمت اظهار کرد: با افزایش عرضه  و تولید خودرو و همچنین واردات 
خودروهای نو و کارکرده و تکمیل قواعد مالیاتی کشور از جمله قانون مالیات 
بر عایدی سرمایه می توان چالش های خودرو را حل کرد، در مجموع در حوزه 
خودرو  تقاضای واقعی و غیر واقعی مطرح است ضمن اینکه مافیا نمی خواهد 
که این قیمت های بالا، شکسته شود، برای رفع این معضل باید تولید خودرو 

را افزایش داد و ضمن اینکه بر واردات متمرکز شویم.
به گفته وزیر صنعت، معدن و تجارت، امسال رشد تولید در بخش خودرو 
تقویت می شود، اما یک عده از این مســاله زیان می برند، عده ای از شرایط 
ناپایدار در حوزه خودرو نفع می برند، اما ما پیش بینی می کنیم تا اواسط 

سال جاری در بسیاری از خودروها قیمت کارخانه و بازار به یکدیگر نزدیک 
شود و تا پایان سال نیز شکاف قیمت و فاصله قیمتی را دیگر نداشته باشیم، 
برآوردهای ما نشان می دهد تقاضای جامعه و میزان تولید می تواند ما را به 
تعادل برساند ضمن اینکه مردم در مورد قیمت سازی های کاذب در بخش 

خودرو دقت کنند.
 از هفته گذشته که انعقاد قرارداد خودروسازان با متقاضیان خرید خودرو در 
طرح یکپارچه آغاز شده، قیمت خودرو در بازار روند نزولی داشته است. سعید 
مؤتمنی، رئیس اتحادیه نمایشگاه داران و فروشندگان خودرو طی مصاحبه 
ای در روز ۲۹ فروردین گفت: با توجه به آغاز انعقاد قرارداد خودروسازان با 
متقاضیان خرید خودرو در طرح یکپارچه، قیمت خودرو در بازار کاهشی شد.
وی افزود: بررسی قیمت خودروهای داخلی در بازار حاکی از آن است که 
قیمت انواع خودرو داخلی در بازار بین 30 تا ۴0 میلیون تومان کاهش یافته 
است. کارشناسان هم  معتقد هستند با افزایش و تداوم عرضه، قیمت خودرو 
در بازار کاهش می یابد، از طرفی امید اســت با افزایش عرضه در طی سال 
جاری، قیمت خودرو در بازار و کارخانه نیز به یکدیگر نزدیک شود و دست 

دلالان و مافیا از بازار این محصول صنعتی، کوتاه شود.

شاخص کارگاه های بزرگ صنعتی در پاییز 1۴01 
به 130.5 رسید در حالی که این شاخص در پاییز 
13۹6 در ســطح 106.8 قرار داشت و این نشان 
می دهد میزان تولیدات بنگاه های بزرگ صنعتی در 
پاییز 1۴01 بالغ بر ۲۲.۲ درصد بیشتر شده است. 
به استناد آمار ارائه شده توسط بانک مرکزی برای 
رشد اقتصادی فصل پاییز بانک مرکزی، رشد تولید 
ناخالص داخلی با احتساب نفت 5.3 درصد و بدون 

احتساب نفت ۴.5 درصد بوده است. 
تولیــد ناخالص داخلــی شــامل ۴ بخش نفت، 
کشاورزی، صنعت و خدمات می شود و در بین این 
چهار بخش، رتبه نخست رشد تولید به بخش نفت 
با 15.6 درصد و رتبه دوم به بخش صنعت با 11.6 
درصد اختصاص دارد. رشد 11.6 درصدی بخش 
صنعت در پاییز 1۴01 بالاترین رقم از ابتدای سال 
13۹6 به بعد محسوب می شود زیرا از ابتدای سال 
13۹6 یعنی یک ســال قبل از بازگشت تحریم ها 
در دولت قبل، رشــد فصلی بخش صنعت نزولی 

شده بود.
در پایان دولت گذشــته یعنی در تابستان 1۴00 
رشد بخش صنعت منفی 1.۹ درصد بود و دولت 
ســیزدهم بخش صنعت را با رشد منفی تحویل 
گرفت؛ با این حال به تدریج با اجرای سیاست های 
صنعتی جدید در دولت سیزدهم، بخش صنعت 
جان گرفت به طوری که رشد تولیدات کارگاه های 
بزرگ صنعتی از ۲ درصد در ۹ ماهه 1۴00 به 8.3 
درصد در ۹ ماهه 1۴01 رسیده است؛ همچنین 
بررسی ها نشــان می دهد این در حالی است که 
متوسط رشد فصلی بخش صنعت در دولت های 
یازدهم و دوازدهم فقط ۲ درصــد بود؛ به عبارت 
دیگر متوسط رشد بخش صنعت در دولت سیزدهم 

تاکنون بیش از 3 برابر دولت گذشته بوده است.

شاخص کارگاه های بزرگ صنعتی بیانگر میزان 
تولیدات صنایعی است که 100 نفر و بیشتر کارکن 
دارد، این آمار با بررسی و ارزیابی تولیدات ۲۴00 
بنگاه صنعتی تهیه می شود. عدد این شاخص بر 
مبنای 100 قرار دارد؛ به این شــکل که یک سال 
به عنوان سال پایه در نظر گرفته می شود و آن سال 
حجم تولیدات و سهم بخش های مختلف محاسبه 
و نتایج آن پایه ارزیابی تولید در سال های بعد قرار 
می گیرد. بانک مرکزی ســال 13۹5 را سال پایه 

100 در نظر گرفته است.
طبق گزارش بانک مرکزی، شاخص کارگاه های 
بزرگ صنعتــی در پاییز 1۴01 بــه عدد 130.5 
رسیده اســت که این رقم ۲۲.۲ درصد بیشتر از 
شاخص کارگاه های بزرگ صنعتی در پاییز 13۹6 
اســت. به عبارت دیگر، میزان تولیدات صنعتی 
صنایع بزرگ کشور در پاییز 1۴01 بالغ بر ۲۲.۲ 
درصد بیشــتر از میزان تولیدات در پاییز 13۹6 

بوده است.
همچنین روند رشــد تولیدات کارگاه های بزرگ 
صنعتی در طول سال ۹ ماهه سال 1۴01 یک روند 
رو به رشد بوده است به طوری که میزان تولیدات 
در فصل بهار سال 1۴01 نسبت به بهار سال 1۴00 
معادل 3.1 درصد رشد داشته است اما در تابستان 
1۴01 در مقایسه با فصل مشابه سال قبل خود به 
رشد 10.۴ درصدی رسیده و این نسبت در پاییز 
1۴01 نسبت به پاییز 1۴00 رشد 11.3 درصدی را 
به ثبت رسانده است. بنابراین روند تولیدات صنایع 
بزرگ در سه فصل بهار، تابســتان و پاییز 1۴01 
روندی رو به رشد بوده اســت. در مجموع میزان 
تولیدات صنایع بزرگ در ۹ ماهه ســال 1۴01 در 
مقایسه با ۹ ماهه 1۴00 معادل 8.3 درصد افزایش 

یافته است.

رئیس کل بانــک مرکزی 
از مهلت شــش ماهه این 
بانک به بانک های ناتراز ) 
تا شهریورماه ( برای اصلاح 
اضافه برداشت هایشــان 
خبر داد و تاکید کرد: اجرای دقیق و موثر سیاست 
پولی به منظور کنترل نقدینگــی و تورم با وجود 
بانک های ناتــراز امکان پذیر نیســت. به گزارش 
تسنیم، محمدرضا فرزین رئیس کل بانک مرکزی 
در دیدار دوره ای خود با مدیــران عامل بانک ها با 
بیان اینکه بخش عمده تحقق شعار سال با محوریت 
کنترل تورم و رشد تولید، برعهده بانک مرکزی و 
نظام بانکی اســت تصریح کرد: برای تحقق شعار 
امسال به خصوص مبحث کنترل تورم که در حیطه 
وظایف بانک مرکزی است مهمترین اقدام و متغیر 
مبتنی بر شرح وظایف بانک اجرای دقیق سیاست 

های پولی و کنترل نرخ ارز است.

 رئیس شــورای پول و اعتبار بــا تاکید بر ضرورت 
هماهنگی همه دســتگاه ها برای کنتــرل تورم و 
نقدینگی خاطرنشان کرد: در سال 1۴01 با اعمال 
سیاســت های پولی و اعتباری موثر توسط بانک 
مرکزی میزان رشــد نقدینگی کشور با کاهش ۹ 
واحد درصدی نسبت به ســال 1۴00 به محدوده 
30 درصد رســید اما با توجه به نــرخ تورم ۴6.5 
درصدی می توان گفت در واقع نرخ رشــد واقعی 
نقدینگی منفــی بوده وحجــم نقدینگی حقیقی 
اقتصاد کشور نیز کاهش یافته است. در نتیجه این 
فرآیند، رشد تورم در سال گذشته بیشتر ناشی از 
انتظارات تورمی، فضای روانی، نوســانات نرخ ارز 
و برخی عوامــل اثرگذار بر افزایــش هزینه تولید 

بنگاه ها بوده است.
فرزین تاکید کرد: امســال اگر بخواهیم نرخ تورم 
را کنترل کنیم یکــی از متغیرهای کلیدی در این 
مسیر کنترل نرخ ارز است. لذا اگر بتوانیم نرخ ارز 
را مدیریت کنیم می توانیم افزایش نقدینگی را نیز 
کنترل کنیم. وی افزود: همچنین هدفی که برای 

رشد نقدینگی برای امسال در نظر گرفته شده است 
نرخ رشد ۲5 درصدی است و این هدف با توجه به 
تحقق هدف گذاری 30 درصدی رشد نقدینگی در 

سال گذشته، برای امسال قابلیت دست یابی دارد.

بسط و تعمیق مرکز مبادله ارز و طلا  به 
منظور تثبت نرخ ارز

رئیس کل بانک مرکزی در ادامه با اشاره به تامین 
ارز 65 میلیارد دلاری در سال گذشته توسط بانک 
مرکزی درخصوص سیاست های ارزی سال جدید 
گفت: در ارتباط با " تثبیت نرخ ارز " در سال جاری 
نیز برنامه های مشخصی برای بسط و تعمیق مرکز 
مبادله ارز و طلا وجود دارد و در این راســتا بانک 
مرکزی، طراحــی و بکارگیری تمامــی ابزارهای 
ممکن در این مرکز همچون صندوق تثبیت ارزی، 
اوراق مبادله سلف ارزی و سوآپ و نظایر آن را در 

دستور کار دارد.
به گفته رئیس کل بانک مرکزی، صندوق تثبیت 
ارزی با ماموریت تنظیم و ایجاد ثبات در بازار ارز، 

پس از موافقت شــورای پول و اعتبــار کار خود را 
آغاز می کند.

 
سود جذابی برای ســپرده های ارزی 

تعیین می کنیم
وی با اشــاره به آثار و ثمرات ایجاد حساب ارزی در 
بانک ها به منظور دسترسی سهل تر مردم به نیازهای 
ارزی شان و متعاقباً کاهش فعالیت های دلالی و سفته 
بازی ارزی گفت: با اجرای برنامه ایجاد حساب ارزی در 
شبکه بانکی و تسهیل فرآیند انتقال معاملات ارزی 
مردم به صورت اســکناس در بستر سیستم بانکی، 
در نتیجه شاهد آرامش نســبی در بازار ارز هستیم و 
امیدواریم با ظرفیت بوجود آمده و برنامه های در دست 
اقدام بانک ها به منظور افزایش استقبال مردم و فعالان 
اقتصادی برای سپرده گذاری اسکناس های در دست 
خود نزد شبکه بانکی، زمینه برای افزایش سپرده های 
ارزی و اعتماد متقابل ایجاد شود. عالی ترین مقام بانک 
مرکزی درباره یکی از اقدامات سیاســتی در دست 
بررسی به منظور توسعه و افزایش حجم سپرده های 
ارزی نزد شبکه بانکی کشور گفت: در نظر داریم نرخ 
سود مشخص و با جذابیت منطقی برای سپرده های 
ارزی تعیین کنیم. فرزین همچنین تصریح کرد: از 
نیمه اول اردیبهشت امسال طرح جدید بانک مرکزی 
درخصوص حوالــه را آغاز می کنیم زیــرا در فرآیند 
موجود، برخی مشکلات وجود دارد که لازم است برای 

شفاف سازی، تغییراتی در آن ایجاد شود.

فرصت شش ماهه به بانک های ناتراز
رئیس شورای پول و اعتبار در ادامه این نشست بر 
ضرورت کنترل اضافه برداشت بانک ها تاکید کرد 
و گفت: حجم اضافه برداشت برخی بانک ها از بانک 
مرکزی قطعا قابل قبول نیســت و بانک های ناتراز 
در این زمینه برای تعیین تکلیف، حتما مشمول " 

قاعده و فرآیند گزیر" خواهند شد.
فرزین افزود: همانطور که بارها تأکید کرده ام این 
میزان اضافه برداشــت، عمدتاً ناشــی از وضعیت 
و عملکرد چند بانک مشــخص بوده است و طبعا 
در این شرایط که بخشی از شــبکه بانکی کشور، 
ناتراز است نمی توان سیاســت های کنترل تورم 

را بدرستی و بصورت موثر در کشور اجرایی کرد.
رئیس کل بانک مرکزی در ادامه از فرصت شــش 
ماهه بانک مرکزی به برخی بانک هــای ناتراز ) تا 
شــهریور ماه ( برای اصلاح اضافه برداشت هایشان 

خبر داد و گفت: بانک های ناتراز شش ماه فرصت 
دارند تا این معضل اصلی شان را که تاثیر نامطلوبی 
در شاخص های کلان اقتصادی دارد برطرف کنند.

فرزین خاطرنشان کرد: اگر بانکی همواره ناترازی 
داشته باشد و در عین حال بخواهد به فعالیت خود 
ادامه دهد به ناچار باید به ســمت تعیین تکلیف و 
انحلال آن بانک پیش برویم. البته عموم این بانک ها 
دارایی های مناسبی اعم از املاک و غیره دارند و لذا 
هیأت مدیره این دســته از بانک ها می بایست عزم 

لازم را برای حل این مشکل فورا بکار گیرند.
رئیس شورای پول و اعتبار به مشکلات سهامداری 
برخی بانک ها اشاره کرد و گفت: هم اکنون چند بانک 
مشکل سهامداری دارند که برای رفع مشکلات آنها 
در حال مذاکره هستیم. البته این معضل، مشتمل بر 

تعدادی از بانک های خصوصی و دولتی است.

مســئولیت هیأت مدیــره در قبال 
مشکلات بانک ها

فرزین خطاب بــه مدیران عامــل بانک ها گفت: 
درخصوص برخی بانک ها، مشکل اصلی به مدیریت 
آن بانک هــا نیز برمی گردد و می بایســت فورا این 
مشــکلات را برطرف کنند؛ چراکه از 33.۹ درصد 
رشد پایه پولی مقطع زمانی 11 ماهه سال 1۴01، 
حدود 3۲.۷ درصــد آن ناشــی از افزایش بدهی 
شبکه بانکی به بانک مرکزی بواسطه افزایش اضافه 
برداشت آن ها از بانک مرکزی بوده است. به همین 
دلیل، امســال باید این ناترازی را برطرف کنیم و 
حتما بخش عمده حل این مســئله برعهده هیأت 

مدیره و مجمع عمومی بانک هاست.
وی در ادامه تصریح کرد: در تلاشــیم امسال درباره 
برخی شــرکت های دولتی که حســاب هایشان به 
بانک مرکزی انتقال داده شــده است تصمیم گیری 
کنیم چراکه این موضوع، انقباض پولی شبکه بانکی را 
تشدید کرده و بر افزایش ناترازی برخی بانک ها اثرگذار 
بوده است. البته از طریق برخی راهکارهایی که به آنها 

دست یافتیم، این مهم قابل حل است.

تخصیص 20 درصد تســهیلات شبکه 
بانکی به مسکن

رئیــس کل بانک مرکــزی همچنین دربــاره ارائه 
تسهیلات بانکی به بخش مســکن هم یادآور شد: 
براســاس قانون باید ۲0 درصد تســهیلات شبکه 
بانکی کشور به بخش مسکن تخصیص یابد. برآورد 

من این است که امسال با توجه به هدف گذاری رشد 
۲5 درصدی برای نقدینگی، طبعاً حدود 1600 الی 
1۷00 هزار میلیارد تومان تسهیلات جدید توسط 
شبکه بانکی پرداخت می شود که ۲0 درصد آن برای 
تخصیص به بخش مسکن در حدود 3۲0 الی 3۴0 
همت می شود. وی با اشاره به نرخ رشد منفی بخش 
مسکن در سال گذشته و اثرات آن بر شاخص های 
اقتصــاد کلان گفت: اگراعطای تســهیلات بخش 
مسکن در شبکه بانکی افزایش یابد قطعا این موضوع 
بر نرخ رشد این بخش در اقتصاد کلان هم تأثیرگذار 
خواهد بود. رئیس کل بانک مرکــزی تصریح کرد: 
بخش عمده تولید و ساخت مسکن در طرح نهضت 
ملی مســکن مرتبط با طبقات محروم اســت. لذا 
امیدوارم بانکها در این زمینه توجه لازم را داشــته 
باشند تا در پایان ســال جاری عملکرد بهتری در 
اعطای تسهیلات داشته باشــیم و دستیابی به این 
هدف، منجر به ارتقای سطح رفاه دهک های پایین 

درآمدی کشور خواهد شد.

لزوم اهتمام جدی بانک ها در پرداخت 
وام ودیعه مسکن

فرزین همچنین با اشاره به تمدید بخشنامه مربوط به 
پرداخت وام ودیعه مسکن تا شهریورماه خاطرنشان 
کرد: مدیران عامل بانک ها حتما اهتمام جدی برای 
پرداخت این تسهیلات به مستاجران در تمام شعب 
خود داشته باشند تا از این طریق، کمک لازم در حل 
مشکلات اجاره مسکن انجام شود. رئیس کل بانک 
مرکزی درباره کفایت سرمایه بانک ها هم گفت: در 
حال حاضر عموم بانک ها از کفایت سرمایه مطلوبی 
برخوردار نیستند و می بایست بانک ها تلاش کنند 
تا در این باره با مجامع خود مذاکرات لازم را داشته 
باشــند. وی افزود: البته ما نیز حل این مسئله را در 
دســتور کار داریم و تلاش کردیم با اتخاذ تدابیری 
کمک موثری برای افزایش کفایت سرمایه بانک ها 
نماییم. زیرا اگر بخواهیم وضعیت نظام بانکی اصلاح 
شــود یکی از مهم ترین مــوارد آن، بهبود کفایت 
سرمایه بانک ها اســت. گفتنی است در این جلسه 
معاونین اقتصادی، نظــارت، ارزی و فناوری های 
نوین بانک مرکزی گزارشی از اقدامات خود در سال 
گذشته ارائه کردند و اهم برنامه های خود برای سال 
جاری را برشمردند. بر این اساس برخی از مدیران 
عامل بانک ها نیز دیدگاه های خود را درباره مسایل 

روز بانکی بیان نمودند.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

حجم اضافه برداشت برخی بانک ها قابل قبول نیست

اتمام حجت با بانک های ناتراز
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حجم تولیدات صنایع بزرگ 22 درصد بیشتر از سال برجام
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فناوری و 
اطلاعات

بزرگ تریــن رویــداد صنعــت ســاختمان میزبان 
دانش بنیان های ایرانی می شود

پاویون جمهوری اســامی ایران با حضور هیاتی تجاری در نمایشگاه بین المللی 
صنعت ساختمان امارات متحده عربی-دبی برپا خواهد شد.

این رویداد که 13 تا 16 آذرماه سال 1402 برگزار می شود به عنوان بزرگ ترین 
رویداد صنعت ساختمان در جهان معرفی شده و در مرکز تجارت جهانی دبی در 
محورهای »کاشی و سرامیک، سنگ ساختمانی«، »طراحی، دکوراسیون داخلی، 
معماری«، »مواد و مصالح ســاختمانی، رنگ«، »سیســتم های تهویه مطبوع و 
هواساز«، »درب و پنجره و نما«، »هوشمندسازی و تکنولوژی انرژی خورشیدی«، 
»شیرآلات بهداشتی و چینی بهداشتی« و »ماشین آلات ساختمان و راه سازی« 
برگزار خواهد شد. نمایشگاه صنعت ساختمان دبی Big5 بزرگترین و موثرترین 
رویداد صنعت ساختمان است که هر سال در مرکز تجارت جهانی دبی به عنوان 
دروازه ای بین شرق و غرب دنیا عمل می کند. هدف از برگزاری این رویداد متحد 
کردن جامعه جهانی ساخت وســاز و ارائه نوآوری، دانــش و فرصت های تجاری 

پیشروی صنعت، اتصال و رشد ذینفعان این حوزه است.
این نمایشگاه که تسریع پیشــرفت در صنعت ساخت و ساز برای حمایت از رشد 
اقتصادی و ترویج یک محیط زیست سالم تر و پایدارتر در سراسر جهان را دنبال 
می کند؛ فرصت مناسبی برای شــرکت های دانش بنیان و فناوران ایرانی است تا 
بتوانند با حضور در پاویون ایران؛ محصولات، خدمــات و توانمندی های خود را 

عرضه کنند و به نمایش بگذارند.

وزیر ارتباطات عنوان کرد؛
میزان تشعشــات دکل هــای مخابراتی پاییــن تر از 

استانداردهای جهانی
وزیر ارتباطات و فناوری اطاعات گفت: میزان تشعشات دکل های مخابراتی در 
کشور از استانداردهای جهانی پایین تر اســت و هیچ خطری برای سامت افراد 
ندارد. عیســی زارع پور در جمع خبرنگاران درباره موضوع شکایت برخی از افراد 
در سامانه 1۹۵ و رسیدگی به موضوع مشــکل آنتن دهی گفت: بعضی از وقت ها 
برخی از مشکات نیاز به پیگیری اشخاص نیز دارد از جمله همین موردی که در 

1۹۵ ذکر شده است.
وی افزود: یک مورد بود که فردی به من پیام داده بــود که در محل ما یک دکل 
BTS بوده و جمع شده و به من قول داده بودند که تا آخر سال دوباره نصب می شود 
اما من را دوباره به زمان دیگری حواله داده اند. من این مورد را شــخصاً پیگیری 
کردم و متوجه شدم که اهالی محل اجازه نصب دکل BTS و تجهیزات مخابراتی 
اپراتورها را نمی دهند. بنابراین اشــخاص باید این موضوع را پیگیری کنند و در 
 نهایت اهالی محل را راضی کنند، زیرا مسائل این چنینی از اراده وزارت ارتباطات 

خارج است.
وزیر ارتباطات و فناوری اطاعات خاطرنشان کرد: موضوع نصب دکل ها نیازمند 
فرهنگ سازی و اطاع رسانی است. وی گفت: برخی از مردم تصورشان این است 
که آنتی های BTS )بی تی اس( مضر هستند در حالی که بارها گفته ایم این گونه 
نیست و سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی بارها اندازه گیری کرده اند و 

به طور روتین هم این کار در حال انجام است.
زارع پور تاکید کرد: میزات تششــعات دکل های BTS در ایران از استاندارهای 
جهانی هم پایین تر است و خیال مردم را راحت کنیم که هیچ ضرری برای سامتی 
ندارد چون همین شبهه باعث می شــود که اهالی یک محل اجازه نصب دکل را 
ندهند. وی گفت: من در بازید از یکی استان ها در محلی متوجه شدم که گروهی 
آمده بودند و می گفتند که موبایل ها آنتن نمی دهــد و گروهی دیگر می گفتند 
دکل ها را جمع کنید ضرر دارد. بنابراین این موضوع نیازمند تبیین است تا خیال 

مردم را از نبود ضرر این دکل ها راحت کنیم.

تعداد دامنه های فارسی چقدر افزایش یافت؟
آخرین آمار منتشر شــده از ثبت دامنه  در مرکز ثبت دامنه کشوری حاکی است 
که تاکنون یک میلیون و ۵6۷ هزار و ۹3۸ دامنه فعال فارســی به ثبت رســیده 
که پسوند دات آی آر )ir.( بیشترین دامنه ی فعال را دارد. نام دامنه بخشی است 
که گویای نام برند یا فعالیت شــما بوده و آن را به دلخواه خود انتخاب می کنید. 
پسوندهای مجاز و معتبر در واقع پسوندهایی هستند که توسط کمیته مخصوص 
تأیید و تصویب پســوندها یعنی آیکن )ICANN( تأیید شده باشند. نمونه های 
پسوندهای متداول com، org و ir هســتند و انتخاب نام دامنه مناسب و ساده 
بسیار مهم بوده و همچنین در رتبه بندی )Ranking( نتایج جست وجوی گوگل 

نیز تأثیرگذار است.
در ایران، پژوهشگاه دانش های بنیادی از جمله مراکز اصلی برای ثبت دامنه های 
اینترنتی به شمار می رود و هر کاربری که تمایل به ثبت دامنه ای برای بازگشایی 
سایت خود داشته باشد، باید به سایت این مرکز یا یکی از نمایندگان فعال آن در 
سطح کشور مراجعه کند. این پژوهشگاه همچنین آماری دقیق از دامنه های ایرانی 

را به دست می دهد.
مرکز ثبت دامنه کشوری ایران زیرمجموعه پژوهشگاه دانش های بنیادی است 
و وظیفه ثبت دامنه ها در ایران را برعهده دارد. شــاید گستره ی دامنه های سطح 
بالایی مانند Com، Net، Org و Info که در سراســر وب وجود دارند و زمینه 
درخواست برای این دامنه ها در تمامی کشورها باز است، بسیار گسترده باشد که 
برآورد آماری دقیق از آن ها کمی مشکل شــود، اما مرکز ثبت دامنه آمار آخرین 

دامنه های ثبت شده را به دست می دهد.
اما طبق آخرین آمار موجود در مرکز ثبت دامنه کشــوری ایران، از ابتدای ثبت 
دامنه های فارسی در کشور تاکنون یک میلیون ۵6۷ هزار و ۹3۸ دامنه ثبت شده 
است و از بین پسوندهای ثبت شده ی فارسی، پسوند ir با یک میلیون و ۵۵۹ هزار 
و 60۵ دامنه ی فعال در صدر قرار دارد. درواقع بیش ترین سهم متعلق به همین 
پسوند است؛ به طوری که از میان دیگر پسوندهای فارسی، هر کدام کمتر از ۵000 

دامنه را ثبت کرده اند.
دامنه هایی که بیشتر از هزار مورد ثبت شــده دارند، co.ir  با 4262 مورد، دامنه 
ایران با 1۵42 مــورد و دامنه ac.ir بــا 11۷3 دامنه فعال هســتند. هم چنین 
دامنه های دیگری وجود دارند که کمتر از هزار مورد به نام آن ها ثبت شده است. 
دامنه id.ir با 6۹0 مورد، دامنه org.ir با 226 مورد، دامنه sch.ir  با 21۹ مورد و 
دامنه gov.ir با 1۹4 مورد نیز در رتبه های بعدی لیست قرار دارند. کمترین دامنه 

ثبت شده نیز متعلق به دامنه net.ir با 2۷ دامنه فعال است.
همچنین این مرکز در بهمن ماه سال گذشته طی یک اطاعیه ای اعام کرده بود 
که از اول اردیبهشت ســال 1402 نرخ ارائه خدمات ثبت دامنه افزایش می یابد. 
در این اطاعیه گفته شده اســت: به اطاع کاربران گرامی می رساند مطابق بند 
13 صورتجلسه تاریخ 0۸/03/1400 مصوبه هیأت امنای پژوهشگاه دانش های 
بنیادی، نرخ ارائه خدمات ثبت دامنه از اول اردیبهشت ماه 1402 از قرار هر واحد 

برای کاربران، معادل 160،000 ریال است.
مرکز ثبت دامنه کشوری ایران در تازه ترین اطاعیه خود اعام کرده با توجه به 
تقارن موعد اعام شده برای افزایش قیمت ارائه خدمات ثبت دامنه و تعطیات 
عید ســعید فطر، به جهت رفاه حال کاربــران و نمایندگان عزیــز، زمان اعمال 
 اقزایش نرخ ارائه خدمات ثبت دامنه به تاریخ 4 اردیبهشــت ماه  1402  )امروز( 

موکول گردید.

اخبار

دبیر علمی نخستین نمایشگاه 
صنعت پســت ایــران گفت: 
کسانی که با خدمات تجارت 
الکترونیــک کار می کننــد 
می دانند که امروز پســت به 
عنوان ســکوی تجارت الکترونیک فعالیــت می کند. 
اکنون بیش از ۷0 درصد از ترافیک پســتی را کالاهای 
تجارت الکترونیک تشکیل می دهند و کار اصلی پست، 

خدمت رسانی به تجارت الکترونیک است.
»محمدرضا قادری« دبیر علمی نخســتین نمایشگاه 
صنعت پست ایران درباره برگزاری این رویداد در خرداد 
1402 گفت: شرکت ملی پست ایران به عنوان اصلی ترین 
بازیگر حوزه پستی تصمیم دارد که برای نخستین بار کل 
زنجیره خدمات پستی کشور را در قالب یک نمایشگاه در 
کنار یکدیگر جمع کند. این زنجیره از تامین کنندگانِ 
لوازم و مواد مصرفی خدمات پســتی، تولیدکنندگان 
تجهیزات برای ارائه خدمات و تولیدکنندگان نرم افزار و 

زیرساخت های ارتباطی و... تشکیل شده است.
قادری تاکید کرد: امــروزه خدمات پســتی به عنوان 
زیرساخت و سکوی تجارت الکترونیک در دنیا شناخته 
می شــود. از این رو بخش مهمی از نمایشگاه را به ارائه 
دهنــدگان خدمات لجســتیک تجــارت الکترونیک 
اختصاص می دهیم. وی ادامه داد: صنعت پست به بلوغ 
خوبی در کشور رسیده و قصد داریم در نمایشگاه صنعت 
پست، این پیشــرفت ها را برای عموم مردم به نمایش 

بگذاریم.
قادری درباره بخش بین الملل نمایشــگاه صنعت پست 
گفت: قرار بود که دوره اول نمایشــگاه را به صورت بین 
المللی برگزار کنیم؛ اما با توجه به اینکه نمایشــگاه در 
دوره نخست باید بتواند خودش را معرفی کند، از آوردن 
عنوان بین المللی در نمایشگاه امسال پرهیز کردیم. ولی 
دعوت از شرکت های پست کشورهای مختلف انجام شده 
و فضای مناسبی را برای شان در قالب پاویون بین الملل 
در نظر گرفته ایم. بــا این حال در ایــن دوره تمرکز ما 
روی بخش داخلی و مجموعه های داخل کشــور است. 

پیش بینی می کنیــم که حدود 100 شــرکت داخلی 
بتوانند در این دوره از نمایشگاه شرکت کنند.

دبیر علمی نمایشــگاه صنعت پست تاکید کرد: در یک 
سال و نیم گذشته چهار رویداد و نمایشگاه داشتیم؛ ابتدا 
استارتاپ پست را همزمان با افتتاح مرکز نوآوری پست 
و در قالب همایشــی دو روزه و در مهرماه 1400 برگزار 
کردیم. سپس در اردیبهشــت 1401 ایده بازار پست را 
با حضور 40 شرکت و در قالب رویدادی یک روزه برگزار 
کردیم. در مهر ماه 1401 و همزمان با روز جهانی پست، 
رویداد سه روزه اینوتکس پست را در کیش داشتیم که 
حدود ۵0 شرکت در این نمایشگاه حضور داشتند این 
بار اما کل زنجیره خدمات پستی در قالب یک نمایشگاه 

پیش روی مخاطبان و مردم قرار می گیرد.
قادری گفت: نمایشگاه صنعت پســت ایران به صورت 
عمومی برگزار می شود و برنامه ریزی داریم که بتوانیم 
طیف وسیعی از مردم را به بازدید از این نمایشگاه دعوت 
کنیم. حتی برنامه هایی با جذابیت های عمومی را برای 
مخاطبان پیش بینی کرده ایم؛ از جمله اینکه تونل زمانی 
برای نمایش تاریخچه پســت از ابتدا تا به امروز و حتی 
آینده پست را در نظر گرفته ایم. ایســتگاه های تمبر و 
اتفاقات جذاب دیگری را در نظر داریم که مردم می توانند 
زمان خوبی را در این نمایشگاه سپری کنند. وی ادامه 
داد: یکی از اهداف اصلی ما در نمایشگاه صنعت پست، 
آشــنا کردن مردم با خدمات پستی اســت؛ از مدارس 
و دانشــگاه های مختلف دعوت کردیم تــا بتوانند در 
نمایشگاه شرکت کنند و دانش آموزان و دانشجویان را با 

خدمات پستی آشنا کنند.
قادری تاکید کرد: در گذشته شیوه ارسال نامه و آدرس 
نویسی روی پاکت را برای ما آموزش می دادند؛ اما امروز 
ما به دانش آموزان و دانشجویان یاد می دهیم که چطور 
می توانند با اســتفاده از خدمات پســتی یک فروشگاه 
اینترنتی راه انــدازی کنند یا یک شــغل خانگی برای 
خودشان داشته باشــند. یا اگر اگر کسب و کاری دارند، 
بتوانند با استفاده از خدمات پستی آن را به صورت آناین 

و اینترنتی ارائه دهند.
دبیرعلمی نمایشــگاه صنعت پست گفت: کسانی که با 
خدمات تجارت الکترونیــک کار می کنند، با خدمات 
به روز شرکت پست آشنا هســتند و می دانند که امروز 

پســت به عنوان ســکوی تجارت الکترونیک فعالیت 
می کند. اما تصور دیگران این اســت که هنوز رســالت 
 پســت رســاندن نامه اســت و هنوز آن ذهنیت را از 

پست دارند.
وی ادامه داد: در حالی که اکنــون بیش از ۷0 درصد از 
ترافیک پســتی را کالاهای تجارت الکترونیک تشکیل 
می دهند و کار اصلی پست خدمت رســانی به تجارت 
الکترونیک است. یکی از اهداف نمایشگاه همین آشنایی 
اقشار مختلف مردم با خدمات پستی است. دبیر علمی 
نمایشگاه صنعت پست با اشاره به سرانه پستی کشورمان، 
گفت: ما در شرکت ملی پست ایران سالانه حدود 300 
میلیون مرسوله داریم که سرانه متوسط برای هر ایرانی 
حدود 3 بسته در سال است. اما این سرانه در کشورهای 

پیشرفته بسیار بیشتر است.
قــادری تاکید کرد: در کشــورهایی مانند ســوئیس و 
آلمان، هنوز فرهنگ مکتوب بــرای مردم اهمیت دارد. 
آنجا هر خرید اینترنتی انجــام می دهید، فیش واریزی 
آن برای شما ارسال می شــود. یکی از مسئولان کشور 
ســوئیس می گفت؛ با اینکه ما در کشــورمان بهترین 
بانک ها را داریم، اما مردم ما عاقه به نگه داری اسکناس 
دارند. علت این امر هم همیــن فرهنگ مکتوب در این 
کشــورها اســت. هر خریدی که انجام می دهند یا هر 
قبضی که پرداخت کنند، رســیدِ آن برایشــان پست 

می شود. دبیرعلمی نمایشــگاه صنعت پست با اشاره به 
پدیده  خودپستچی گری در کشور گفت: در کشورهای 
پیش رو پدیده ای به نام خودپستچی گری نداریم. شما در 
طول سال چند بار برای خرید بیرون می روید؟ یا برای 
تحویل کالایی خودتان وارد عمل می شوید و با خودروی 

شخصی خودتان آن کالا را به مقصد می رسانید؟
وی ادامه داد: وقتی سوخت اینقدر ارزان است که حتی 
مردم هم سوبســید می گیرند، خب طبیعی اســت که 
خودشان خودپستچی گری می کنند. چنین اتفاقی در 
کشورهای پیشرفته اصا رخ نمی دهد؛ علتش هم این 
است که ســوخت آنقدر گران اســت که اصا به صرفه 
نیست که برای جابه جاییِ یک بســته خاص با ماشینِ 
شخصی وارد عمل شوند. همین پدیده خودپستچی گری 
موجب ایجــاد ترافیک و آلودگی و ترددهای بســیاری 

می شود.
قادری گفــت: اگر مردم ما با فرهنگ پســت و خدمات 
پستی آشنا شــوند و بتوانند به بهترین شــکل از این 
خدمات استفاده کنند؛ بخش زیادی از ترافیک، آلودگی 
و ترددهای درون شــهر کاهش خواهد یافت. نخستین 
نمایشگاه بین المللی صنعت پست ایران، به همت شرکت 
ملی پســت ایران و در بخش های تجارت الکترونیک، 
لجستیک هوشمند و صنایع وابســته؛ خردادماه سال 

جاری در مصلی امام خمینی)ره( برگزار می شود.

کار اصلی پست، خدمت رسانی به تجارت الکترونیک است

۷۰ درصد ترافیک پستی در اختیار تجارت الکترونیک  
News kasbokar@gmail.com

رئیس پارک علم و فناوری دانشــگاه صنعتی شریف، 
در حاشیه مراسم ضیافت افطاری واحدهای فناور این 
دانشگاه از دریافت وام 2۵ میلیارد ریالی برای اختصاص 

به 20 واحد فناور این پارک خبر داد.
مراســم دورهمی واحدهای فناور پارک علم و فناوری 
دانشگاه صنعتی شریف در سالن آمفی تئاتر پژوهشکده 
علوم و فناوری های انرژی، آب و محیط زیست با حضور 
رسول جلیلی، رئیس دانشــگاه شریف برگزار شد و در 
ابتدای مراسم بهنام طالبی رئیس پارک علم و فناوری 
شریف گزارشی از مهم ترین برنامه ها و اقدامات پارک 

علم و فناوری شریف طی چند ماه گذشته ارائه کرد.
طالبی از اخذ وام 2۵ میلیاردی از سوی صندوق نوآوری 

و شکوفایی به صندوق پژوهشی شریف خبر داد و بیان 
داشــت: این اعتبار به 20 واحد فناور پارک اختصاص 
خواهد یافت. 1۹2 واحد فناور در پارک علم و فناوری 
دانشگاه شریف مستقر هستند که از این تعداد 23 تیم 
نوآفرین، ۹0 شــرکت نوپا، ۵۷ شرکت رشدیافته، 12 
تامین کننده خدمت و 10 دفتر نوآوری صنایع هستند.

رئیس پارک علم و فناوری دانشــگاه صنعتی شریف، 
برنامه پارک برای استفاده از منابع مالی دیگر نهادهای 
دولتی و حکومتی را یادآور شد و افزود: این برنامه کمک 
شایان توجهی به تأمین مالی شرکت های فناور خواهد 
کرد. وی همچنین با اشــاره به حمایت بســیار خوب 
دانشگاه شریف از نخبگان، اذعان کرد چنین سطحی از 

رسیدگی به نخبگان دانشگاهی در سطح کشور کمتر 
دیده شده است. در ادامه جلسه نمایندگان شرکت های 
فناور به بیان چالش ها و پیشــنهادات خود پرداختند. 
در این زمینه ابتدا مهنــدس محمدرضا کدخدایی از 
شــرکت »پردیس مکاترونیک شــریف« به برخی از 
مهم ترین چالش های پیش روی شرکت های فناور اشاره 
کرد. وی مواردی از جمله مشــکات مربوط به جذب 
نیروهای متخصص دانشــگاه، ممنوعیت بکارگیری 
کارآموز توســط شــرکت های عضو پارک را مطرح و 
پیشنهادی مبنی بر ایجاد ساختاری ارتباطی بین پارک 
و دانشــگاه به منظور ارایه طرح های شرکت های عضو 
پارک به دانشــجویان مقاطع ارشد و دکتری به عنوان 

پایان نامه این دانشــجویان عنوان کرد. ســپس مهسا 
قربانی از شرکت »سپهر بوم راد« نیز مشکاتی مانند 
طولانی بودن مراحل اخذ مجوز، مشــکات مربوط به 
اخذ تســهیات از صندوق نوآوری و شکوفایی را مورد 
تاکید قرار داد و پیشنهاد کرد که این نوع همایش های 
دورهمی بــا رویکردی تخصصی تر بیــش از پیش در 

دستور کار پارک قرار گیرد.
در ادامه این جلســه جلیلی و طالبی بــه بیان نکاتی 
در خصوص موضوعات مطروحه از ســوی واحدهای 
فناور پرداختند و جلیلی در راســتای کاربردی شدن 
رساله های مقاطع ارشــد و دکتری از اجرای طرحی با 

عنوان »طرح پیوند« خبر داد.

مدیر طرح های کان ســتاد توســعه فنــاوری های 
حوزه فضایی و حمل و نقل پیشــرفته با تشریح  موانع 
توسعه وســایل نقلیه برقی در کشــور گفت: تا سال 
آتی بســتر راه اندازی ایستگاه های شــارژ فراهم می 
شود. شهریار زینی با اشــاره به گلوگاه های راه اندازی 
ایستگاه های شارژ خودرو و موتور برقی در کشور گفت: 
شرکت هایی که توانایی راه اندازی چنین ایستگاه هایی 
دارند تمام تجهیزات آن را می توانند تهیه کنند؛ با توجه 
به اینکه هنوز کســب و کار در این حوزه شکل نگرفته 
دشــواری های زیادی وجود دارد زیرا ما هنوز خودرو و 

موتوربرقی به تعداد بالا در کشور نداریم.
وی گفت: اســتانی که محلی را برای این ایســتگاه ها 
تعیین می کند باید تجهیــزات ایمنی و امنی را فراهم 
ســازد که اینها نیاز به هزینــه بالایــی دارد و این از 
چالش های راه اندازی ایستگاه های شارژ خودروهای 
برقی در کشــور محســوب می شــوند. وی گفت: ما 
درصدد هســتیم که این زیرســاخت ها بــا همکاری 

وزارتخانه های مختلف فراهم شــود اگر این اتفاق نظر 
وجود داشــته باشــد می توان تخمین زد که امسال و 
 سال آینده بستر راه اندازی ایستگاه های شارژ به خوبی 

شکل می گیرد.
مدیر طرح های کان ستاد توسعه فناوری های حوزه 
فضایی و حمل و نقل پیشرفته معاونت علمی، فناوری 
و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری گفت: البته که 
گلوگاه های اساسی برای راه اندازی ایستگاه های شارژ 
خودروهای برقی و توسعه وســایل نقلیه برقی وجود 
دارد و آن هم عدم وجود کریــدور قانونی و اجرایی در 
این مسیر است. وی گفت: در این راســتا باید وزارت 
نیرو تعرفه گذاری دقیقی کند؛ همچنین لازم است این 
وزارتخانه تعرفه دقیقی برای برق اختصاص داده شده 
به این ایستگاه مشخص کند. زینی با بیان اینکه خاء 
قانونی در این زمینه وجــود دارد، گفت: این خاءهای 

قانونی هنوز وجوددارد و باید برطرف شود.
مدیر طرح های کان ستاد توسعه فناوری های حوزه 

فضایی و حمل و نقل پیشرفته معاونت علمی، فناوری 
و اقتصاد دانش بنیان ریاســت جمهوری با اشــاره به 
دیگر مشکل زیرساختی راه اندازی ایستگاه های شارژ 
گفت: هنوز استاندارد مشخصی برای ایجاد ایستگاه ها 
نداریم و سازمان ملی استاندارد اعام کرده استاندارد 
ایســتگاهای خودروهای برقی مربوط به ما نیســت؛ 
بدان معناست که استانداردهای مربوط به این موضوع 

اجباری نیست و اختیاری است.
وی ادامه داد: لازم اســت که متولی مشــخصی برای 
تعیین استانداردهای مبحث خودروهای برقی مشخص 
شود تا نظارت درســتی به روند اجرا و توسعه آنها در 
کشور وجود داشــته باشــد. زینی اضافه کرد: اگر این 
زیرساختها فراهم باشــد امکان وجود 200 شرکت در 
زمینه ارائه خدمات مربوط به ایستگاه های شارژی وجود 
دارد تا بر اساس استانداردهای خاص تأیید صاحیت 
شوند و مجوزهای لازم را بر اساس استانداردها بدست 

بیاورند.

مدیر طرح های کان ستاد توسعه فناوری های حوزه 
فضایی و حمل و نقل پیشرفته معاونت علمی، فناوری 
و اقتصاد دانش بنیان ریاســت جمهوری گفت: ما هر 
چقدر هم به شــرکت های دانش بنیان اعتماد داشته 
باشــیم و نهاد ثالث برای نظارت وجود نداشــته باشد 
نمی توانیــم کار را به درســتی انجام دهیم و شــاید 
 یک خطای کوچک جبــران ناپذیــری در این میان 

اتفاق بیافتد.
وی با تاکید بر اینکه از این رو وزارت نیرو می تواند نقش 
قوی تری در این میان ایفا کند، گفت: همچنین وزارت 
صمت می تواند سیاستگذاری های درستی در این زمینه 
تدوین کند و از سوی دیگر وزارت کشور الزام به خرید و 
استفاده از وسائط نقلیه برقی را در دستور کار خود قرار 
دهد. زینی افزود: این یک زنجیره ای است که لازم است 
به درستی شکل بگیرد تا شاهد استفاده هر چه بیشتر از 
خودروهای برقی در کشور باشیم و موانع توسعه استفاده 

از این خودروها در کشور برداشته شود.

شبکه های نسل پنجم )۵G( با ادامه گسترش این فناوری 
در سراسر جهان، اکنون به بخشی از زندگی روزمره در اکثر 
اقتصادهای بزرگ جهان تبدیل شــده اند. گزارش شرکت 
ویاوی )Viavi( نشــان می دهد شبکه های نسل پنجم در 
4۷ اقتصاد از ۷0 اقتصاد بزرگ جهان از نظر تولید ناخالص 
داخلی، فعال هستند و این شــامل 24۹۷ شهر در سراسر 
جهان با شــبکه های ۵G تجاری اســت که در ۹2 کشور 
گسترش پیدا کرده اند. 1۸ کشور شامل هند، مکزیک، آنگولا، 
اتیوپی و گواتمالا راه اندازی اولیه شبکه نسل پنجم را در سال 
2022 اعام کردند و 32 کشور تصمیم خود برای ساخت 
شبکه های ۵G را اعام کردند؛ در حالی که 23 کشور دیگر 
تست پیش تجاری شبکه نسل پنجم را انجام می دهند. تنها 

4۸ کشور که اکثر آنها کشورهای جزیره ای کوچک هستند، 
هنوز برنامه های خود برای راه اندازی شبکه های نسل پنجم 
را اعام نکرده اند. بعاوه، در حال حاضر 4۵ شبکه نسل پنجم 
مستقل در 4۵ کشور مختلف فعالیت می کند. آمریکا با ۵03 
شهری که اکنون شبکه های نسل پنجم را عرضه می کنند و 
6۹ درصد در مقایسه با ماه مه سال 2022 افزایش داشته اند، 
از چین سبقت گرفته و در رتبه اول برای شهرهایی که شبکه 
نسل پنجم فعال دارند قرار گرفته است. آمار چین نسبت به 
ژوئن سال 2021 ثابت بوده و 3۵6 شهر این کشور، شبکه 
نســل پنجم دارند، با این حال چین در آمارهای مهم دیگر 
از جمله سرعت داده، مشترکان نسل پنجم و استقرار بیس 

استیشن، همچنان از آمریکا جلوتر است.

وزیر اقتصاد برزیل اعام کرد این کشــور بر محموله 
های شرکت ها بزرگ تجارت الکترونیک مالیات وضع 
می کند. فرناندو هداد وزیر اقتصاد برزیل به خبرنگاران 
گفت: ما در خصوص مالیات دیجیتال از کشــورهای 
توســعه یافته پیروی می کنیم. مصرف کنندگان از 
پرداخت هرگونــه مالیات هنگام خریــد کالا معاف 
هستند. اما شرکت ها باید بدون دریافت هیچ هزینه 

اضافی، مالیات را پرداخت کنند.
این اقدام پس از آن انجام می شــود که لوییز ایناسیو 
لولا داســیلوا رییس جمهور برزیــل از تیم اقتصادی 
خود خواســت طرح پیشــین معافیت مالیاتی برای 
برای ســفارش های بین المللی از افراد که قبا برنامه 

ریزی شده بود، را ارائه نکنند. هداد جزئیات بیشتری 
از قانون پیشنهادی جدید ارایه نکرد. اما به گفته یک 
منبع آگاه در وزارت اقتصاد، اقدام پیشنهاد شامل ایجاد 
یک مالیات جدید نیست بلکه یک سیستم بهبود یافته 
جمع آوری مالیات را بــه کار می گیرد. این منبع آگاه 
تاکید کرده است مالیات مورد نظر در حال حاضر وجود 
دارد و قبل از بارگیری محصولات به طور الکترونیک 
دریافت می شود. به عبارت دیگر مالیات جدیدی ایجاد 
نمی شود یا مبلغ آن افزایش نمی یابد، بلکه جمع آوری 
الکترونیک آن آســانتر می شــود. محموله های بین 
المللی که شرکت ها ارسال می کنند هم اکنون شامل 

60 درصد مالیات در برزیل می شوند.

وام ۲۵ میلیاردی به ۲۰ واحد فناور پارک فناوری شریف

سهم دستگاه ها در توسعه وسایل نقلیه برقی

بستر ایجاد ایستگاه های شارژ فراهم می شود 

غول های تجارت الکترونیک مشمول مالیات در برزیل می شوندفناوری 5G  به نقطه عطف جهانی رسید
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کشاورزي

سالانه مقدار زيادي از محصولات كشاورزي 
و موادغذايــي كه با صرف هزينــه، زمان، 
امكانــات و زحمــات فراوان توليد شــده 
اســت، به صورت ضايعات از بين مي روند. 
روند افزايشــي ضايعات موادغذايي يكي از 
چالش هاي جدي براي دولتمردان اكثر كشــورها به ويژه كشورهاي 
درحال توسعه اســت زيرا با كاهش ضايعات مي توان به امنيت غذايي 
نيز دست يافت. ضايعات محصولات كشــاورزي به دليل كافي نبودن 
تجهيزات مورد نياز براي برداشت انواع محصولات زراعي و باغي و نبود 
صنايع بسته بندي، تبديلي و تكميلي در جوار مراكز توليد، موجب شده 
است كه در برخي محصولات حاصل دسترنج توليد كنندگان به هدر رفته 
و حتي در برخي موارد در محصولاتي كه بازار مصرف داخلي به شدت 
نيازمند اين محصولات است نابساماني عرضه و ضايعات، مانعي در جهت 
تامين اين نياز بوده است. به گفته برخي مسئولان، به طور ميانگين ۱۷ 
درصد محصولات كشاورزي ضايع مي شوند كه سهم محصولات باغي 
نسبت به محصولات زراعي با وجود توليد كمتر محصولات نسبت به 
محصولات زراعي بيشتر است. به گزارش ايسنا، بنابر اظهارات عباس 
كشاورز؛ معاونت امور زراعت وزارت جهاد كشاورزي ۸۰ درصد ضايعات 
اين بخش در حدود ۲۰ تا ۲۵ درصد محصولات بروز مي كند و براساس 
همين گزارش گندم بيشترين ضايعات را در بين ديگر محصولات دارد 

چنانچه سالانه ۲ميليون تن گندم به ضايعات تبديل مي شود. 

   بيشترين ضايعات در زمان برداشت
مهدي عبداللهي؛ كارشناس زراعت عمده ترين قسمت ضايعات را 
مربوط به مراحل برداشت و پس از آن يعني تا مرحله مصرف مي داند. 
به گفته اين كارشناس جابه جايي نامناسب در زمان رساندن محصول 
به بازار موجب زخمي شدن محصول و آسيب ها به آن مي شود و در 
مرحله نگهداري در انبار نيز كنترل نكردن شرايط محيطي سبب افت 
كمي و كيفي قابل ملاحظه اي  مي شود. عبداللهي معتقد است كه 
نيمي از برخي محصولات كشاورزي در كشورمان در فاصله مراحل 
كاشت تا برداشت از چرخه مصرف خارج مي شوند و اين مساله متاثر 
از كمبود تجهيزات و فرسودگي ماشين آلات كشاورزي و نقصان در 
مرحله فرآوري و بسته بندي استاندارد در اين زمينه است. وي با تاكيد 
بر اين مساله كه پايين آوردن آستانه ضايعات، كمك شاياني به افزايش 
توليد ناخالص داخلي و ارزش افزوده بالاتر خواهد كرد، معتقد است 
كه براي بهبود اين وضعيت بايد چالش هاي مديريت پس از برداشت 

محصول را مورد بررسي زيربنايي و اصولي قرار داد. 

   ضايعات محصولات باغي بيشتر است
اين كارشــناس در زمينه علل ضايعات محصولات كشاورزي نيز 
معتقد است: علت نخست بروز ضايعات در محصولات كشاورزي 
بيولوژيكي اســت، ضايعــات مي تواند به دلايــل مختلفي نظير 
ميكروبيولوژيكي، شيميايي، مكانيكي، فيزيكي و حتي رواني در 
بخش كشاورزي ظاهر شــود، اين درحالي است كه عوامل بعدي 
نظير ناكافي بودن مهارت هاي برداشت محصول و بسته بندي، نبود 
انبار و امكانات حمل ونقل، كمبود تجهيزات خشك كني محصول و 

نظام هاي فرآوري، نبود تعريف استانداردهاي قانوني و مديريت توليد 
نيز در ايجاد ضايعات نقش موثري را ايفا مي كنند.

 عبدالهي با اشــاره به نقش موثر صنايع تبديلي در كاهش ضايعات 
محصولات كشــاورزي، مي گويد: در كشــورهاي توســعه يافته و 
پيشرفته۷۰ تا۸۰ درصد توليدات فرآوري مي شود درحالي كه اين رقم 
در كشور ما به زير۴۰ درصد مي رسد لذا فرآوري مازاد توليد و استفاده 
كامل از ظرفيت صنايع تبديلي در كشــور امري ضروريست. وي در 
زمينه ســهم بخش هاي مختلف در ضايعات محصولات كشاورزي، 
معتقد است: از ۱۷ درصد متوسط كل ضايعات در بخش كشاورزي، 
كمتر از ۱۵ درصد به محصولات زراعي و بيش از ۲۰ درصد ضايعات به 

بخش باغي اختصاص داشته و متوسط ضايعات بخش باغي بيشتر از 
بخش زراعي است، اين درحالي است كه مطالعات نشان مي دهد، حجم 

توليد محصولات باغي كمتر از محصولات زراعي است. 

   توجه به صنايع تكميلي
اين كارشناس معتقد اســت كه علاوه بر زيان هاي ناشــي از تاثير منفي 
ضايعات محصولات كشــاورزي بر توليد كننــدگان و بازارداخلي مصرف 
اين محصولات، اين موضوع تاثير نامطلوبي بر صادرات غيرنفتي كشــور 
به ويژه در بخش صادرات محصولات كشــاورزي و صنايع غذايي داشته 
است. به گفته عبداللهي براي جلوگيري از اين ميزان ضايعات محصولات 

كشاورزي، با برنامه ريزي صحيح در جهت توسعه و حمايت از صنايع تبديلي 
و تكميلي بخش كشاورزي اين محصولات را كه در طول برداشت، حمل و 
نقل، انبارداري و عرضه ضايع مي شود و گاه زيان هاي جبران ناپذيري را به 
كشاورزان و اقتصاد كشور وارد مي كند مي توان به ارزش افزوده تبديل كرد 
كه بدون ترديد بر ارتقاي توليد ملي كشور تاثيرگذار است. وي معتقد است 
ضرورت دارد راهكاري درنظر گرفته شــود تا از مرحله توليد نيز با تبديل 
موادغذايي به موادي بــا قابليت نگهداري و عمر مفيد بيشــتر، ضايعات 
محصولات را كاهش داد و  اينكه بخشي از ضايعات محصولات كشاورزي 
به ويژه محصولات اساسي مربوط به نحوه مصرف بوده كه با اصلاح در شيوه 

مصرف، گامي موثر در زمينه كاهش ضايعات برداشته شود. 

زيان هاي توسعه نيافتگي صنايع تبديلي در كشور 
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بخش كشاورزي با مشــكلات عديده اي 
از قبيل بــالا بودن ضايعــات محصولات 
كشاورزي، پايين بودن كيفيت نگهداري، 
عدم راهبردها و سياست هاي بلندمدت در 
اين بخش، مشكل حمل و نقل و... روبه رو 
اســت كه روند نزولي اين بخش، نارضايتي و دلسردي كشاورزان را به 
دنبال دارد. برخي از كارشناســان حوزه كشاورزي معتقدند تحول در 
حوزه كشاورزي در كشورهاي پيشرفته با سرمايه گذاري در آموزش و 
پرورش نيروي انساني ماهر و متخصص اتفاق افتاده و در اين كشورها 
مراكز عمده توليد در بخش هاي مختلف صنعت، كشاورزي و خدمات از 
نظر سرمايه انساني در حد مطلوبي قرار داشته و آموزش به مثابه يكي از 
پايه هاي اساسي رشد و توسعه اين جوامع به شمار مي رود. نياز به آموزش 
عمومي كشاورزان و نقش پررنگ آن در افزايش سطح سواد و آگاهي اين 
قشر جامعه را مي توان يكي از نيازهاي اصلي اين بخش دانست كه اگر 
به طور صحيح انجام شود، مي تواند جلوي بسياري از زيان هايي را كه اين 

قشر متحمل مي شود، بگيرد. 

   كاهش بهره وري در كشور
در اين سال ها كه كشاورزي در سراسر كشور با مشكلاتي روبه رو است و نياز 
به استفاده از علم روز در كشاورزي كشور به خوبي احساس مي شود، ارتباط 
ميان كشاورزي و مراكز علمي بسيار ضعيف است و بايد فكري به حال اين 
مشكل كرد. اين قسمتي از صحبت هاي حميد احمدي، عضو هيات علمي 
دانشگاه تهران است كه درباره اهميت و نقش آموزش در بخش كشاورزي 
به »كسب وكار« مي گويد و معتقد است كه در تمام كشورهاي مترقي، 
آموزش و ترويج كشــاورزي از پايه هاي اصلي سيستم هاي كشاورزي و 
بهره وري اقتصادي بالاي آن است. وي با بيان اين موضوع كه تجربيات 
كشورهاي موفق نشان داده است كه اعتماد به بخش تحقيقات كشاورزي 
اثرات مثبتي در حفظ منابع آب و خاك آنها داشــته و باعث بهره وري 
بيشتر و پويايي اقتصاد كشاورزي مي شود، ادامه مي دهد: نبايد از نظر دور 
داشت كه حفظ حلقه محققان، كارشناسان و كشاورزان باعث مي شود 
كه هميشه نيازهاي بخش كشاورزي به محققان انتقال يابد و نتايج آن 
مجددا به كشاورزان برگردانده مي شود. وي در ادامه مي گويد: چندسالي 
است با توجه به مشكلات حاصل از كمبود آب، كمبود خاك مناسب و 
افزايش تكنولوژي هاي پيشرفته كشاورزي در سطح جهان نياز به ارتباط 
بيشتر ميان كشاورزي با صنعت و مراكز علمي به خوبي احساس مي شود، 
موضوعي كه متاسفانه در كشور ما به آن اهميت چنداني داده نمي شود و 

باعث كاهش بهره وري در كشاورزي كشور شده است. 

   ضعف ارتباط كشاورزان با مراكز علمي
اين استاد دانشگاه معتقد اســت در وضع كنوني كه جهان به سمت 
استفاده از تكنولوژي هاي مدرن براي افزايش بهره وري در زمين هاي 
كشاورزي مي رود، لازم است كشاورزان ما نيز با اين تكنولوژي ها آشنا 
شده و به سمت افزايش بهره وري و كيفيت محصولات بروند كه لازمه 
آن ارتباط مراكز علمي با كشاورزان اســت. وي در ادامه با اشاره به اين 
موضوع كه توسعه كشاورزي با اســتفاده از آموزش هاي علمي و فني 
كشاورزان باعث مي شود كه رفتارهاي فني آنها تغيير كند، مي گويد: 
اين تغيير رويكرد كاهش هزينه را به دنبال دارد كه كاهش هزينه هاي 

توليدي باعث به وجود آمدن رقابتي سازنده و بهتر بين توليدكنندگان 
مي شود. وي با اشاره به مزاياي افزايش دانش فني كشاورزان، معتقد است 
كه افزايش دانش فني آنها استفاده بهتر از نهاده هاي توليدي و افزايش 
توليد و در نهايت افزايش درآمد كشــاورزان را به دنبال دارد. احمدي 
توسعه اصول نوين كشاورزي و به تبع آن افزايش ميزان عملكرد توليد 
محصولات كشاورزي را از ضروري ترين اصول كشاورزي مي داند كه به 
گفته اين استاد دانشگاه براي تحول در ساير جنبه هاي زندگي روستاييان 
و بهره برداران كشاورزي مفيد و كاربردي است. اين استاد دانشگاه معتقد 
است كه بدون شك كشــوري كه نتواند مهارت ها و دانش مردمش را 
توســعه دهد و از آنها در اقتصاد ملي به نحو موثري بهره برداري كند، 

قادر به توسعه در بخش هاي ديگر نخواهد بود. وي فروش محصولات 
كشاورزي را نيز از جمله برنامه هاي مفيد براي آموزش كشاورزان در اين 
بخش  می داند و ادامه مي دهد: محتواي برنامه هاي آموزشي و ترويجي 
بايد علاوه بر توجه ويژه به افزايش توليد بهره برداران، ساير جنبه هاي 
زندگي آنان را نيز مورد توجه قرار داده و درباره مسائل زيست محيطي، 
فرهنگي، اجتماعي، اشتغال و فرآوري و فروش محصولات كشاورزي 

نيز برنامه ريزي كند. 

   اهميت به اشتغال جوانان 
اين استاد دانشگاه در ادامه ترويج و توسعه كشاورزي را مكتبي سازنده 

مي داند و تاكيد مي كند: ترويج كشــاورزي را بايد به عنوان مكتبي 
سازنده براي كمك به حل مسائل و اشاعه اصول نوين و فناوري هاي 
مُدرن در زمينه هاي كشاورزي قلمداد كرد. وي كشاورزي را مهم ترين 
بخش توليدي در ايجاد موقعيت هاي شغلي و امنيت غذايي و رُكن 
اصلي در اقتصاد كشور مي داند و معتقد اســت: بهره برداران بخش 
كشاورزي نقشــي اساسي در پيشــبرد اهداف بخش در رسيدن به 
خودكفايي دارند. وي با اشاره به نقش آموزش در اشتغال جوانان در 
بخش كشاورزي ادامه مي دهد: آموزش از طريق انتقال دانش فني به 
مزارع و ترويج شيوه هاي نوين توليد، زمينه اشتغال جوانان در بخش 

كشاورزي را فراهم مي كند. 

عضو هيات علمي دانشگاه تهران بر اين باور است كه فرهنگ مصرف، 
دانش توليد، دانــش تبديل و فرآوري محصولات كشــاورزي، دانش 
بهره گيري صحيح از ماشين آلات و امكانات كشاورزي همه و همه به 
نوعي مستقيم و غيرمستقيم با كاهش ضايعات كشاورزي در ارتباط 
هستند؛ بنابراين آموزش توليد كنندگان در اين زمينه ها مي تواند نقش 
مهمي در كاهش ضايعات كشاورزي داشته باشد. ظبه گفته احمدي، 
آموزش توليدكنندگان بخش كشاورزي بايد به عنوان راهكاري براي 
افزايش بهره وري و كاهش ضايعات در راس امور و اقدامات قرار گيرد 
تا زمينه تغييرات مطلوب افكار، عقايد و فرهنگ توليد كنندگان بيشتر 

فراهم شود. 

عدم ارتباط با مراكز علمي، مهم ترين ضعف بخش كشاورزي است

آموزش؛حلقهگمشدهبخشکشاورزي
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گردشگری

جامعه ايران از سه جامعه شهري، روستايي و عشايري 
تشكيل شده اســت. تاثير جامعه عشايري در جامعه 
ايراني به قدري پررنگ بوده است كه در طول تاريخ، 
حكومت هاي بزرگي چــون غزنويان، ســلجوقيان، 
خوارزميان، قره قويونلوها، آق قويونلوها، افشاريه، زنديه 
و قاجاريه از دل ايل هاي عشاير ايران به وجود آمده اند. برخي محققان عقيده 
دارند كه واژه بختياري از باختري های كهن گرفته شده است و برخي بختياري 
را از تركيب دو واژه بخت و يار به معني خوشبخت مي دانند. حمدا... مستوفي، 
بختياري ها را از تبار بزرگ ايران قديم مي داند. محل سكونت ايل بختياري را 
چهارمحال و بختياري، خوزستان، اصفهان و شرق لرستان مي نويسند. شير 
سنگي كه در گويش لري به آن )بردشير( مي گويند، يكی از نماد های فرهنگي 

اين قوم كهن است كه آن را روي مزار پهلوانان و جوانمران خود مي گذارند. 
 

 طبقات اجتماعي ايل بختياري: 
زن و مرد عشاير بختياري مثل زن و مرد جامعه مدرن امروزي كار مي كنند و 
هر دو در درآمد خانواده شريك هستند. اپوزيسيون بختياري يعني اپوزيسيون 
طبيعت و فرهنگ و اپوزيسيون ماده، نر ديده مي شود كه نوع فعاليت هايي كه 
براي زن در نظر گرفته شده اســت از زمره كارهاي طبيعت است مثل باغچه 
كاري يا انجام صنايع و هنرهاي دســتي و بومي كه زن را در تماس مستقيم 
با محصولات يا اشياي طبيعي قرار مي دهد. مرد ســعي مي كند كه اين نوع 

فعاليت ها را تيول خود گردانده و به خود اختصاص دهد. 

 فنون كوچ نشينان: 
برخي طايفه ها170 كيلومتر طي طريق مي كنند. براي اين طايفه ها كوچ بهاره از 
30 تا40 روز و كوچ پاييزه حدود20 روز طول مي كشد. آغاز حركت نخستين گروه 
معمولا با جشن نوروز مصادف است. بختياري ها در هنگام كوچ در گروه هاي كوچك 
شروع به صعود به ارتفاعات زاگرس مي كنند. هر شب خيمه چادري برپا مي كنند. 
آخرين افراد اين گروه كه محل را ترك كردند، نخســتين افراد گروه بعدي از راه 
مي رسند. هر روز فاصله حدود 5 تا10 كيلومتر طي مي شود. در راه هاي سخت مردها 
مجبور مي شوند خط زنجيري بسازند كه هم خودشان يك به يك بگذرند و هم بزها 
و گوسفندان. برخي گذرگاه ها بسيار سخت است مانند كوه )منار( از طناب براي بالا 
رفتن استفاده مي كنند عبور ايل از رود كارون تماشايي است. حدود ارديبهشت به 
ييلاق مي رسند و تا اوايل شهريور در آن منطقه مي مانند. )بختياري ها به قشلاق 
گرمسير مي گويند( چهار ماه پس از رسيدن به اين منطقه كوچ نشينان بايد قبل از 
بسته شدن گردنه ها از آنها بگذرند. مدت اقامت در گرمسير حدود 6 ماه است كه 

طولاني ترين دوره پراكندگي عشاير است. 

 دامداري كوچ نشينان بختياري: 
دامداري در زبان لري بيشتر به گله داري مشــهور است. هانري رنه دالماين، 
درباره دامداري در بين بختياري ها مي نويســد: تعليف دام اشــتغال اصلي 

كوچ نشينان است. گوسفند و دام هاي شاخدار منبع اصلي ثروت هستند. 

 تكنولوژي دامداري كوچ نشينان بختياري: 
دو دست با قفل: چنين وسيله اي پابندي است كه داراي نقطه اتصال ثابتي به 
زمين نيست و به حيوان امكان چريدن را به هنگام راه رفتن مي دهد ولي امكان 
دويدن را از او مي گيرد.  تاراق: زنگوله اي بزرگ كه به دليل صداي زيبا و رسا و مسلط 
به ساير صداهاي زنگوله ها، وسيله غيرقابل انكار عملكرد بز پيشاهنگ است. هميشه 
براي يك گله200 تا300 رأس4 تا5 رهبر درنظر مي گيرند كه هيچ وقت از هم جدا 
نيستند. جابه جا شدن آنها هرگز از چشم دور نمي ماند و شامل تمام گله مي شود. 

ابزار دست چوپان بختياري: چاقو كه در يــك قاب چرمي به كمر چوپان 
آويخته مي شود. قلاب ســنگ به گويش لري )كي ووم( ناميده مي شود. 
در بيشــتر مواقع اين قلاب ســنگ همان كاري را مي كند كه عصاي 

چوبي چوپانــان قديم 

براي هدايت گله ها از راه دور و راه بردن آنها مي كردند. 
علامت گذاري دام ها: هر علامتي به ساير مشخصات حيوان اضافه مي شود و 

به منزله وسيله يادآوري اين مشخصات مورد استفاده قرار مي گيرد. 

 كشاورزي كوچ نشينان بختياري: 
به گفته بارث، كوچ نشينان كشــاورزي را سخيف مي دارند، آنها خريد محصولات 
كشاورزي را بر عمل آوردن آن ترجيح مي دهند. اگر هم داراي زمين زراعي باشند. 
مايلند آن را كرايه دهند تا اينكه خودشان مبادرت به كشت كنند. كشاورزي يك 
فعاليت جنبي براي آنهاست. كوچ نشينان بختياري در شرايط مناسب و يكجانشيني 
مبادرت به كشاورزي ديمي مي كنند.  از همان آغاز سومين بارندگي حدود اواخر 

مرداد در ييلاق و اوايل آبان در گرمسير، شخم و بذرافشاني شروع مي شود. 
 تكنولوژي حمل و نقل كوچ نشينان بختياري: 

حمل و نقل توسط انســان: محدود بــه بارهاي ســبك و راه هاي كوتاه 
مي شــود؛ اين كار تقريبا و به ويژه 

درباره تكاليف شاق روزمره از قبيل حمل هيزم و نيز آب كه در مشك ها ريخته 
مي شود و حمل گهواره در طول كوچ اختصاص به زن ها دارد. تمام اين بارها 
بر پشت حمل مي شوند و توسط تســمه و طناب به شكل حمايل تنظيم و به 

پشت بسته مي شوند. 
 )توبره( چوپانان: توبره ســاده اي از بافته هاست و داراي بند حمايل است، 

تنها توبره اي است كه با عمل حمل و نقل توسط انسان منطبق شده است. 
حمل ونقل توســط حيوان: بختياري ها براي حمل ســاير بارها و به ويژه 
براي مســيرهاي طولاني، به نيروي حمل حيوانات كــه از زمان هاي پيش 
مهم ترين وســيله حمل و نقــل بوده اند، متوســل مي شــوند. چهارپايان و 
 همچنيــن گاوهــا حيواناتــي هســتند كه بــراي كار مــورد اســتفاده 

قرار مي گيرند. 
خر و قاطر بدون اينكه تفاوتــي در نر و ماده آنها قايل شــوند به زير بار برده 

مي شوند. 

»کسب و کار« از وضعیت معیشت ایلات و عشایر گزارش می دهد 

اقتصاد عشــاير ی

»کسب و کار« در گفت و گو با کارشناسان، روند تاثیر گردشگري را بررسي مي کند

زبان مسالمت آميز،  راه ورود توريست
وزيران امور خارجه ايران مذاكرات 
خود را به زودي و در هفته هاي آينده 
براي دستيابي به توافق جامع ادامه 
دهند. اين نتيجه اي است كه اعضاي 
تيم مذاكره كننده هســته اي ايران براي ادامه روند 
مذاكرات بيان داشــته اند. مذاكــره اي كه عده اي از 
كارشناسان حوزه بين الملل چنين نتيجه اي را برايش 
مســالمت آميز و قابل قبول مي دانند و عده ديگري 
همچنان بر طبل مخالف مي كوبنــد اما نتيجه هر چه 
باشد مهم اين اســت كه اين مذاكرات فقط بر شرايط 
اقتصادي ايران تاثيرگذار نيست، بلكه حوزه هاي ديگر 
را هم تحت تاثير قرار مي دهد. گردشگري اين روزها به 
قطب اقتصادي كشورها بدل شده است. حوزه اي كه با 
ورود توريست و گردشگر به كشورها به جايگاه مالي 
بالايي رسيده است تا جايي كه دو ماه پيش سخنگوي 
كميسيون برنامه و بودجه مجلس در جمع تعدادي از 
سرمايه گذاران گردشگري اظهار كرد: »ميزان فروش 
نفت در ســال 94 حتي كمتر از سال 93 خواهد بود و 

پيش بيني دولت اين است كه يك ميليون بشكه نفت 
در روز فروخته نخواهد شــد و درآمد با دلار بالاي 100 
بسته نخواهد شــد. اين اعداد و ارقام وضعيت بودجه 
سال 94 را كاملا مشخص مي كند و دولت در بودجه 94 
راهكاري جز درآمدزايي از طريق گردشگري ندارد.« 
تمام اين موارد نشان مي دهد كه گردشگري حوزه اي 
درآمدزا محسوب مي شود. در كنار اين موارد البته نبايد 
نقش مذاكرات را در توسعه گردشگري كمرنگ دانست. 
ايرج ميلاني گردشگر، كارشناس و فعال حوزه توريسم، 
درباره تاثير روند مسالمت آميز بودن مذاكرات بر جذب 
توريست به »كسب و كار« مي گويد: »من فكر نمي كنم 
كه مذاكرات اتمي مستقيما براي وارد شدن گردشگر 

به  ايران تاثيرگذار باشــد. مگر اينكه در خارجي 

موضع گيري هاي ايران بالفرض اگر مذاكرات شكست 
مي خورد و ايران واكنش هاي تندي به غرب نشــان 
مي داد، ممكن بود اين واكنش ها ديگران را از آمدن به 
ايران پشيمان كند. ولي ايران حتي در صورت شكست 
مذاكرات هــم از خود واكنش هاي تنــد و خصم آميز 
نشــان نمي داد، باز هم روند ورود گردشگر بي تاثير 
از اين مقوله ادامه پيدا مي كــرد. در واقع نوع رفتار 
دولتمردان بسيار در اين زمينه موثر است. البته بعد از 
سركار آمدن دولت جديد روند ورود گردشگر افزايش 
پيدا كرده اســت و به قدري رونق در اين حوزه زياد 
است كه با مشــكل خدمات دادن به توريسم و كمبود 
امكانات مواجه هســتيم.«اين كارشناس گردشگري 
تاكيد مي كند: »درحال حاضر براي متوليان گردشگري 
كشور، جذب گردشــگر در اولويت نيست. در شرايط 
فعلي، مديران بيشــتر به اين موضوع فكر مي كنند 
 كه چگونه به گردشــگراني كه آمده اند، شايسته تر 

پاسخ  دهند. «

   روند ورود گردشگر مثبت است 
در زمينه تاثيــر مذاكرات بر رونــد رونق اقتصاد 

گردشــگري، امير هاتفي دبير انجمن صنفي دفاتر 
خدمات مسافرتي تهران به »كسب و كار« مي گويد: 
»تغييــري را در وضعيت ورود توريســت به ايران 
نمي بينــم. البته روال صعودي كه از زمان شــروع 
مذاكرات انجام شده كماكان برقرار است. اين روند 
به خوبي درحال پيش روي است و همين موضوع آمار 
مسافران ورودي به ايران را افزايش داده و درحال 
ادامه است. براي اينكه كار با كيفيت بالا انجام شود، 
بايد ســرمايه گذاري خاص در صنعت گردشگري 
انجام شود. به عقيده من كشش توريسم ورودي به 
ايران كافي است، ما از لحاظ امكانات ظرفيت پذيرش 
توريست بيشتر را نداريم. درحال حاضر يك هتل 
مرغوب خالي در اصفهان، يزد و شيراز پيدا نمي كنيم. 
ما هتل هاي زيادي نداريم كــه بخواهد خالي بماند. 
البته قضيه تهران فرق دارد، چون در تهران تعداد 
هتل هاي با كيفيت كم نيست. بايد براي آمار دقيق 
جذب گردشگر به تمام شهرها نگاه كرد.« او تاكيد 
مي كند: »تا به حال از نظر مــا روند مذاكرات خوب 
بوده است چراكه اين روند ســازش بايد به تدريج 
انجام شود. سياستمداران ما مي دانند با چه شرايطي 

روبه رو هستيم.« 
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اصناف

مناطــق ويــژه اقتصــادي همچون 
شهرســتان ســلماس، بــه لحــاظ 
قــرار داشــتن در شــبكه حمــل 
و نقــل جــاده اي و نزديكــي بــه 
راه آهــن سراســري ايران بــه اروپا 
و همچنيــن گمركات فعــال منطقه آذربايجــان، مي توانند 
نقش مهمي در توســعه تجارت خارجي ايفــا كنند و در اين 
ميان بازگشــايي بازارچه هاي مــرزي در اين شهرســتان، 
 مي تواند تحول بزرگي در اقتصاد منطقه شــمال غرب كشور

 ايجاد كند. 
توسعه روابط تجاري با كشورهاي همجوار، اشتغالزايي، تامين 
نيازهاي ساكنان مناطق مرزي و كاهش مهاجرت مرزنشينان 
به ساير استان هاي كشور را مي توان از جمله اهداف مهم براي 

ايجاد اينگونه بازارچه ها دانست. 
نماينــده اتاق اصناف ايران در اســتان آذربايجــان غربي در 
شهرستان سلماس با بيان اينكه اين شهرستان نسبت به ساير 
شهرستان ها كمترين مرز را با كشور تركيه دارد، گفت: ايجاد 

بازارچه مرزي در شهرستان سلماس ضروري است. 
ســجاد شــاكر افزود: بازارچه هاي مرزي به عنــوان يكي از 
اهرم هاي مهم در ايجاد اشــتغال و توســعه روابط تجاري با 
كشورهاي همجوار در سال هاي گذشــته پيوسته تاثير قابل 
توجهي در فعاليت هاي اقتصادي كشور داشته اند. شهرستان 
سلماس بازارچه مرزي ندارد و لازم است مسئولان مربوطه به 

اين امر رسيدگي كنند. 

تاســيس بازارچه مرزي با سياســت صادرات و 
واردات دو طرفه

وي با تاكيد بر اينكه ديگر شهرستان هاي استان از جمله خوي، 
اشنويه، سردشت و پيرانشهر با وجود اينكه فاصله بيشتري با 
مرز دارند، داراي بازارچه مرزي هستند، تصريح كرد: گسترش 
اين بازارچه ها در اشتغال استان موثر بوده و مي تواند در ايجاد 
فرصت هاي شغلي در شرايطي كه مشــكل بيكاري از جمله 
دغدغه هاي بزرگ شهر سلماس است، نقش مهمي را ايفا كند. 
شاكر افزود: تاســيس بازارچه مرزي با سياســت صادرات و 
واردات دو طرفه مي تواند تاثير بسزايي را در رشد اقتصاد كشور 

به همراه داشته باشد. 

وي با بيان اينكه رونق اقتصادي و ايجاد اشتغال از ضروريات ايجاد 
بازارچه مرزي در سلماس است، اظهار كرد: با ايجاد و گسترش 
بازارچه هاي مرزي و اتخاذ شــيوه هاي مناســب براي تسهيل 
صدور كالا، زمينه براي رشــد اقتصادي فراهم مي شود. شاكر 
تصريح كرد: اصناف شهرستان سلماس فاقد كارت پيله وري كه 

مخصوص خروج از مرز براي خريد كالاست، هستند و اين كارت 
در شهرستان سلماس تنها به عشاير داده مي شود. 

با بسته بودن مرز، هيچ نوع فعاليت اقتصادي وجود 
ندارد

رئيس اتاق اصناف شهرســتان ســلماس با بيان اينكه شهر 
ســلماس تنها 20 كيلومتر با كشــور تركيه فاصلــه دارد، از 
مسئولان اجرايي خواســت براي ايجاد اشتغال و رونق كسب 
وكار در سلماس با تاســيس بازارچه مرزي از مشكلات ركود 

بازار و نبود نقدينگي در بازار بكاهند. 

وي تصريح كــرد: نبود رونــق اقتصادي و نــرخ ماليات هاي 
ســنگين مشــكلاتي را بــراي اصناف بــه همراه داشــته 
و از ســوي ديگر با بســته بــودن مــرز هيچ نــوع فعاليت 
 اقتصــادي وجــود نــدارد كــه اميدواريــم مشــكلات 

مرتفع شوند. 

رئيس اتاق اصناف شهرستان سلماس عنوان كرد

توسعه تجارت خارجي با ايجاد بازارچه هاي مرزي 

اين روزها شــاهد بــه اغمــا رفتن 
واحدهــاي خشكشــويي هاي تهران 
هســتيم و هزينه هاي سرســام آور 
مصرفــي آب براي صنفــي همچون 
واســطه  بــه  كــه  خشكشــويي 
نحوه فعاليت شــان بيشــترين مصرف حامل هــاي انرژي را 
دارند، منجر به بروز مشــكلاتي شــده اســت و اعضای اين 
 صنــف نياز بــه توجه ســازمان هــا و نهــاد ها بــرای حل 

مشكلاتشان دارند. 
امــروزه در بســياري از كشــورهاي پيشــرفته، واحدهاي 
خشك شــويي و از بين برنده لكه و چين و چروك پوشــاك 
رشد قابل ملاحظه اي داشته اند و در اين راستا از ماشين آلات 
و تجهيــزات پيشــرفته اي اســتفاده مي كننــد. فعــالان 
اين حرفه از شــريط ويژه بــراي هزينه هــاي آب، برق و گاز 
بهره مند مي شــوند و اگر پاي درد و دل اعضــاي اين صنف 
بنشينيم متوجه مي شــويم كه اين حرفه جايگاه واقعي خود 
 را از دســت داده و اين صنف با ســابقه در درياي مشــكلات 

غرق شده است. 

تعرفه حامل هاي انرژي بالا است
رئيــس اتحاديــه خشكشــويي و لباسشــويي تهــران در 
اين رابطــه اظهــار داشــت: افزايــش قيمــت آب، برق و 
گاز مشــكلات فراواني را بــراي اعضاي صنف خشكشــويي 
ايجاد كــرده و درحال حاضــر اين هزينه هــاي كلان باعث 
 شــده تا انجام خدمــات و صــرف هزينه ها بــا يكديگر در 

تقابل باشد. 
ابوالفضــل رجــب زاده در گفت وگــو بــا »كســب و كار« 
افزود: نحــوه فعاليــت در اين صنــف به گونه اي اســت كه 
بيشــترين مصــرف را از حامل هــاي انــرژي در مقايســه 
بــا ســاير صنــوف دارد و متاســفانه قيمــت صــورت 
 حســاب آب، بــرق و گاز بــه صــورت تعرفه هــاي تجاري 

محاسبه مي شود. 

با اين شــرايط نــرخ خدمات خشكشــويي تا 
40 درصد افزايش خواهد داشت

وي با اعــلام اينكه اين معضــل درحالي رقــم مي خورد كه 
از طرفــي اســتيجاري بودن اكثــر صنوف و قيمــت بالاي 
مواد اوليــه فعالان اين صنــف را بيش از پيش تحت فشــار 
قــرار داده اســت، تصريــح كــرد: با اعــلام درخواســت 
بازنگــري در تعرفه هــا، همچنيــن بــه دنبــال جلوگيري 
 از بــروز برخــي تخلفــات از جملــه كــم كاري در ارائــه 

خدمات هستيم. 
رئيــس اتحاديــه خشكشــويي و لباسشــويي تهــران 
درخواســتي را مبني بر محاســبه تعرفه هاي انرژي خدمات 
خشكشــويي با تعرفه صنعتي طي ارســال نامــه اي به اتاق 
 اصناف اعــلام كــرد و اميدواراســت در تعرفه هــا بازنگري 

صورت گيرد.
رجب زاده افزود: اگر اين شــرايط همچنان حكم فرما باشد، 
شــاهد افزايش نرخ خدمات خشكشــويي ها تــا 40 درصد 

خواهيم بود. 

پرداخت سالانه 100 ميليون ريال براي حل مشكل 
خشكشويي ها 

اين مقام مسئول در اتحاديه خشكشويي و لباسشويي تهران، 
عنوان كرد: ســازمان آب و فاضــلاب تهــران در واكنش به 

درخواست اين اتحاديه مبني بر بازنگري تعرفه آب اعلام كرد 
به دليل اينكه جزو مشاغل پرمصرف محسوب مي شويد. بايد 
تعرفه مصرف مجاز را افزايش دهيد و در اين راستا سالانه 100 

ميليون ريال بپردازيد. 
وي ادامه داد: سوال اينجاست كه مگر واحدهاي خشك شويي 
ماهانه چه ميزان درآمد كســب مي كنند كه چنين مبالغي را 

بايد بپردازند؟
 با اين شرايط كار در اين حرفه ديگر صرفه اقتصادي ندارد.

ابوالفضل رجب زاده از تعطيلي بســياري از واحدهاي صنفي 

خشكشويي به دليل وجود مشــكلات فراوان خبر داد و اظهار 
داشت: با اين شرايط كار در اين حرفه صرفه اقتصادي ندارد و 
 كماكان اعضاي اتحاديه نياز به مساعدت مسئولان براي حل 

مشكلات دارند. 

هزينه نگهداري ماشين آلات در اين صنف بالاست
مصطفــي اميرآبادي، يكــي از فعالان صنف خشك شــويي 
در تشــريح مشــكلات اين صنف عنوان كــرد: هزينه هاي 
نگهداري ماشــين هاي لباسشــويي به دليل فرسوده بودن 

بالاســت و از طرفي عدم بازنگــري در تعرفه هاي آب و برق و 
 گاز اين صنف، باعث تعطيلي خشكشــويي ها يا تغيير شغل

 اعضا شده است. 
وي ادامه داد: شايد كم تر كســي باوركند كه حتي قيمت ارز 
هم فعاليت در اين صنف را تحت تاثير قرار داده است و قيمت 
جهاني مواد شوينده با افزايش چشمگيري همراه بوده است. 
پركلر پلي اتيلن؛ ماده اصلي شســت و شو در خشك شويي ها 
 در داخل توليد نمي شــود و اين محصــول از طريق واردات 

صورت مي گيرد. 

»كسب و كار« از مشكلات صنف خشكشويي هاي تهران گزارش مي دهد

سرگیجه خشكشويي ها در درياي مشكلات
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روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي 
khabar@ kasbokarnews. ir  صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

قبل از آن كه زير بار چيزی برويد،  خوب تحقيق 
كنيد

دانشجويی كه ســال آخر دانشگاه 
را مي گذراند، به خاطــر پروژه ای 
 كــه انجــام داده بود جايــزه اول 

را گرفت.
او در پــروژه خــود از ۵۰نفــر 
خواســته بود تــا دادخواســتی 
مبنــی بــر كنتــرل ســخت يا 
حذف ماده شــيميايی دی هيدروژن مونوكســيد توســط دولت 
 را امضــا كنند و بــرای اين خواســته خــود دلايل زيــر را عنوان 

كرده بود:
زيان های اين ماده : دی هيدروژن مونوكسيد

1- مقدار زياد آن باعث عرق كردن زياد و استفراغ مي شود.
2- يک عنصر اصلی باران اسيدی است.

3- وقتی به حالت گاز در مي آيد، بسيار سوزاننده است.
4- استنشاق)رســيدن آن به مغز( تصادفی آن در 2۵ درصد موارد 

باعث مرگ فرد مي شود.
۵- باعث فرسايش اجسام مي شود.

6- حتی روی ترمز اتومبيل ها اثر منفی مي گذارد.
7- حتی در تومورهای سرطانی نيز يافت شده است.

از ۵۰ نفر فوق 43 نفر دادخواست را امضا كردند.
6 نفر به طور كلی علاقه ای نشان ندادند و اما فقط يک نفر می دانست 
كه ماده شيميايی دی هيدروژن مونوكسيد در واقع همان آب است.

عنوان پروژه دانشجوی فوق الذكر: ما چقدر زود باور هستيم!
 قبــل از امضــا و يــا قبــول هــر موضوعــی، تحقيق و بررســی 

لازم است.

نامه به سردبير

زندگي در دور ترين جزيره دنيا چگونه مي شود؟ 
تا به حال به اين موضوع فكر كرده ايد كه 
اگر در دوردست ترين جزيره دنيا زندگي 
كنيد چه حسي خواهيد داشت؟ جزيره اي 
در ميانه اقيانوس اطلس قرار گرفته است 
كه تقريبا از هر خشــكي 96۰۰ كيلومتر 

دور است. 
 »كريس بيت« مردي 66 ساله است كه از 
هفت سال گذشته زندگي خود را در دورترين جزيره دنيا آغاز كرده است. او 
كه مردي انگليسي است هفت سال پيش تصميم گرفت تا آخرين روزهاي 
عمرش را در اين جزيره سپري كند. او در طول اين سال ها كمک بسياري 

به مردمي كه در اين منطقه بودند كرده است. 
اين جزيره دور افتاده تنها با قايق قابل دسترسي است و يک هفته با پايتخت 
آفريقاي جنوبي فاصله دارد. به گزارش باشــگاه خبرنگاران، اين مرد تنها 
سه بار توانسته است به اين جزيره سفر كند كه نخستين بار در سال 2۰۰6 

بوده است. 
اين جزيره از مستعمره هاي انگلستان است و حالا كريس را به عنوان سفير 
نمونه اين جزيره در دنيا معرفي كرده اند. لازم به ذكر است كه اين جزيره 

تنها 267 نفر جمعيت دارد ولي همه در آرامش خاصي زندگي مي كنند.

دم هواپيماي مفقودشده رديابي شده است
ماموران قايق گشــت زني نيروي دريايي 
اندونزي از پيدا شدن يک شي خبر دادند 
كه مي توانــد متعلق بــه دم هواپيماي 

حادثه ديده ايرآسيا باشد. 
مقامات اندونزي اعلام كردند: در عمليات 
جســت وجو براي يافتن بخش هاي ديگر 
از لاشه  هواپيماي ايرباس اي 2۰۰-32۰ 
شيئي شبيه به دم آن پيدا شده كه در صورت صحت آن مي توان به جعبه 

سياه هواپيما و اطلاعات پرواز دست پيدا كرد. 
طبق اعلام مقامات اندونزي كشتي ها و بالگرد هاي جست وجوگر درحال 
بازرســي بخش هاي شــمالي درياي جاوه براي پيدا كردن اجساد ديگر 
سرنشينان هواپيما و بخش هاي ديگر لاشه آن هستند همچنين نيروهاي 

تجسس منطقه بازرسي خود را گسترده تر كرده اند. 
نيروهاي تجسس اندونزي اظهار داشتند: آخرين شي پيدا شده با احتمال 

بسيار بالايي به هواپيماي حادثه ديده تعلق دارد و دم آن است. 
اداره هواشناسي اندونزي اعلام كرد: احتمالا توفان هاي استوايي در وقوع 
حادثه سقوط هواپيماي ايرآسياي مالزي نقش داشته و وضعيت نامناسب 
جوي تلاش ها براي يافتن اجساد سرنشينان هواپيما و جعبه سياه آن را با 

مشكل روبه رو كرده است. 
به گزارش ايسنا به نقل از رويترز، هواپيماي پرواز Q2 8501 با 162 سرنشين 
در مسير شهر سورابايا در اندونزي به سنگاپور و بر فراز درياي جاوه دچار 

حادثه شد و سقوط كرد.

فراسو

آن سوي مرز

احتمالا حتي آن دسته از هواداران فوتبال كه از آلكس 
فرگوسن خوششــان نمي آمد هم جاي خالي او را روي 
نيمكت منچستر يونايتد احســاس مي كنند. او حدود 
بيست و هفت سال هدايت تيم منچســتر را در اختيار 
داشــت و در اين مدت 49 جام به دست آورد.  بي ترديد 
شيوه مديريت فرگوسن مي تواند براي بسياري از افراد 
سرمشق باشد و به همين خاطر مجله هاروارد بيزينس 
ريويــو )Harvard Business Review( كــه به 
مســائل مربوط به كســب و كار مي پردازد، فهرستي از 
ويژگي هاي مديريتي فرگوســن را تهيه كرده و از آن به 

عنوان دستورالعمل موفقيت فوگوسن 
ياد كرده است. 

  از پايه آغاز كردن
نخستين رويكرد فرگوسن اعتماد به جوان ها و بنا نهادن 
تيم بر اساس جوانان اســت كه منفعت آن براي سال ها 
متوجه باشگاه شود. خريدهاي گران قيمت و كوتاه مدت 

هرگز سياست اصلي فرگوسن نبوده است. 

  شهامت آغاز دوباره
فرگوسن آن قدر شهامت داشت كه هر چهار سال يک بار 
و پيش از آنكه تداوم شرايط موجود باعث ايجاد رخوت 
در تيم شود، در منچستر دست به يک تحول بزند. البته 
او نســبت به جايگاهش در تيم اطمينان خاطر داشت و 
به همين دليل با آرامش خاطر دست به تغييرات مي زد. 

  ايجاد استانداردهاي سطح بالا و عمل به آنها
فرگوسن در آخرين سال حضورش در منچستريونايتد، 
7۰ سال ســن داشــت و با اين حال همچون سال هاي 
پيش از آن هر روز ســاعت 7 صبح در باشــگاه حاضر 
مي شــد. اقدامي كه باعث مي شــد دســتيارانش نيز 
با آن تطبيــق يابند و بــه گفته فرگوســن درك كنند 
 كه در باشــگاه كارهــاي مهمي بــراي انجــام دادن

 وجود دارد. 

 كنترل امور
اگر فردي در باشگاه تلاش مي كرد تا قدرت فرگوسن را 

به چالش بكشد و از قدرت او بكاهد با برخورد سختگيرانه 
فرگوسن مواجه مي شد، حتي اگر اين فرد ستاره باشگاه 
محســوب مي شــد. احتمالا اكنون به ياد ديويد بكهام 

افتاده ايد. 

 درك موقعيت
فرگوسن مي گويد كه قانون مشــخصي براي اينكه چه 
زماني بايد بازيكنان را تشــويق و چه زماني بايد از آنها 
انتقاد كــرد وجود نــدارد بلكه با توجه به شــرايط بايد 
تصميم گرفت كه اكنون كدام رفتــار براي تيم مفيدتر 

است. 

 هنر تطابق
هــواداران دو آتشــه فوتبــال بــه خاطــر دارند كه 
فرگوســن در ســال 1999 با سيســتم 2- 4- 4 و با 
زوج طلايــي يورك و كــول در خط حمله موفق شــد 
جــام قهرمانان باشــگاه هاي اروپا را تصاحــب كند اما 
منچستري كه در ســال 2۰۰۸ براي بار ديگر قهرمان 
 اروپا شــد از نظر ســبک بازي كاملا با منچســتر قبلي 

تفاوت داشت.
 احتمالا اگر فرگوســن پــس از فصل درخشــان 99-
9۸ به اســتفاده از سيســتم قبلي ادامه مي داد، حضور 
او در منچستر بســيار زودتر به پايان مي رســيد اما او 
طي چند دهه هدايت منچســتر به خوبــي با تحولاتي 
كه در جهــان فوتبــال رخ داد تطبيق يافت و شــيوه 
بازي تيمــش را به روز كرد. فرگوســن اعتقاد داشــت 
 كه شــما با پذيرش تغييرات در واقع آنهــا را به كنترل 

خود در مي آوريد. 

  قدرت مشاهده
آلكــس فرگوســن مديريت جلســات تمرينــي را به 
دستيارانش مي ســپرد و خودش به تماشاي تمرين ها 
مي پرداخت. او به خوبي مي دانسته در برخي موارد بايد 
از بيرون به سازمانش بنگرد تا بهتر به نقاط ضعف و قوت 
آن پي ببرد. فرگوســن در يک اظهارنظر گفته است كه 
فكر نمي كند كه بسياري از افراد به ارزشي كه در مشاهده 

كردن است پي برده باشند. 

دستورالعمل موفقيت آلكس فرگوسن را ياد بگيريد

 »استك« خودرويي با چهره سفينه فضايي 
خلاقيت

مهم ترين عناوين خبري روزنامه هاي دنيا
   مترجم: مريم حسيني

    ركورد 19 ميليارد دلاري ســرمايه گذاري 
خارجي در كره 

 ام كي نيوز: ميزان سرمايه گذاري خارجي در كره جنوبي سال گذشته ميلادي 
به بالاترين سطح خود رسيد. به گفته وزارت بازرگاني، صنعت و انرژي كره جنوبي، 
ارزش سرمايه گذاري مستقيم خارجي به 19 ميليارد دلار در سال گذشته رسيد 
كه اين رقم نسبت به 14/۵ ميليارد دلار در سال 2۰13، افزايش 3۰/6 درصدي را 
شاهد بوده است. بر اساس اين گزارش، ميزان سرمايه گذاري اتحاديه اروپا به 6/۵ 
ميليارد دلار، سرمايه گذاري آمريكا 3/6 ميليارد دلار، سرمايه گذاري سنگاپور 
6/1 ميليارد دلار و سرمايه گذاري چين 1/1 ميليارد دلار افزايش پيدا كرده است.

   افزايش 50 درصدي قيمت سبزيجات در هند
ايندياتايمز: قيمت ســبزيجات در پايتخت هند تا 
۵۰درصد افزايش پيدا كرد. قيمت سبزيجات در بازارهاي عمده فروشي در دهلي 
نو در آخر هفته گذشته حداقل ۵۰ درصد افزايش داشته است. اين افزايش قيمت 
به دليل صادرات سبزيجات اصلي و پرمصرف مانند گوجه فرنگي به پاكستان 
است. قيمت گوجه در اين شهر به دو برابر رسيده و اين درحالي است كه قيمت 
پياز درحال حاضر ثابت است. از ديگر سبزيجات اصلي كه به كشور همسايه صادر 

مي شود مي توان به نخودفرنگي و فلفل دلمه اشاره كرد. 

   موافقت اتحاديه خلبانان آمريكن با افزايش 
حقوق

يو اس اي تودي: اتحاديه خلبانان آمريكن ايرلاينز با افزايش 23 درصدي حقوق 
به صورت آزمايشــي موافقت كرد. اين اتحاديه اعلام كرد درصورتي كه اعضاي 
اتحاديه همگي هم راي باشند با افزايش 23 درصدي حقوق خلبانان موافقت 
خواهد كرد. براساس اين قرارداد پنج ساله حقوق خلبانان علاوه بر اين رقم در 
سال نخست، در سال هاي بعدي نيز افزايش خواهد يافت. شركت هواپيمايي 
آمريكن ايرلاينز به عنوان بزرگ ترين شركت هواپيمايي جهان، بر پايه شمار انتقال 
مسافر شناخته مي شود، همچنين پس از لوفت هانزا، در رتبه دوم از بزرگ ترين 

شركت هاي هواپيمايي جهان، بر پايه ميزان درآمد سالانه به شمار مي آيد. 

  چوب حراج به مجموعه 290 ميليون دلاري 
پيكاسو

ديلي ميل: نوه هنرمند اسپانيايي »پابلو پيكاسو« تصميم دارد مجموعه آثار 
هنري و ويلاي مشهور پدربزرگ خود را بفروشــد. »مارينا پيكاسو« قرار است 
دست كم هفت تكه از اين آثار هنري را به مزايده بگذارد. اين مجموعه 29۰ ميليون 
دلار ارزش دارد و شامل آثاري از نقاشي اين هنرمند است كه اثر متعلق به سال 
1921 اين هنرمند ۵۰ ميلون دلار، نقاشي متعلق به سال 1911، 6۰ ميليون دلار 
و يک نقاشي پرتره متعلق به سال 1923 از همسر اول پيكاسو 6۰ ميليون دلار 
قيمت دارد. او قرار است اين آثار نقاشي را به مشتريان خصوصي در ژنو بفروشد. 

تيتر خواندني

يک محافظ شخصي رومانيايي الاصل ساكن لندن 
براي اثبات پولدار بودنش با انتشــار يک ويدئو در 
شبكه يوتيوب پول هاي خود را به نمايش گذاشت. 

  »پتِر كرائت« محافظ شــخصي شــخصيت هاي 
معروف انگليس مي گويــد آن قدر از اين راه درآمد 

دارد كه نمي داند اين پول ها را چگونه خرج كند.
 او در ويدئويي كه در شبكه يوتيوب منتشر كرده با 
ريختن پول ها بر رويش در يک وان حمام )هزاران 
پوند از اســكناس هاي2۰ پوندي انگليس( خطاب 
به هموطنان رومانيايي خود مي گويد: اين پول ها 
تنها نتيجه 4 ســاعت كار من اســت. آن قدر زياد 
است كه از عهده خرج كردنش بر نمي آيم. اين مرد 
رومانيايي الاصل ادامه مي دهد: »وقتي در روماني 

زندگي مي كردم هيچ وقت ايــن همه پول يک جا 
نديده ام اما الان به قدري پول دارم كه اگر در جيب 

شلوارم بگذارم نمي توانم راه بروم.«
پتر كرائت از سال 2۰11 تا 2۰12 محافظ شخصي 
»الكس ريد« بوكسور و هنرپيشه معروف انگليسي 

بوده و پس از آن محافظ شــخصيت هاي مشهور 
انگليسي است. 

او هم اكنون با انتشار تصاوير مختلفي مي گويد يک 
خودروي مازراتي و يــک »پنت هاوس« مجلل در 
لندن دارد اما برخي رسانه هاي انگليس نوشته اند 
خودرو و پنت هاوسي كه او عكس آن را به نمايش 
گذاشته براي يكي از ســلبريتي هايي است كه اين 

مرد رومانيايي محافظ اوست. 
به گزارش عصر ايران بــه نقل از روزنامه ديلي ميل 
انگليس، به نظر مي رسد انتشار اين ويدئو در يوتيوب 
بيشتر براي ثابت كردن دروغ بودن ادعاهاي برخي 
رسانه ها درباره تعلق نداشتن خودرو و خانه مجلل 

به اوست. 

روش اثبات پولدار بودن به سبك يك محافظ شخصي

صبحانه سوئدي
مهم ترين بخش ايــن صبحانه، پنكيک 
 Pannkakor ســوئدي اســت كه به
معروف است. اين پنكيک شباهت زيادي 
به كــرپ دارد و دو ســمت خمير آن در 
روغن سرخ مي شود. اين پنكيک معمولا 

با ميوه هاي شيرين يا مربا سرو مي شود. 

ميز صبحانه
سال گذشته مسابقات طراحي خودرو توسط شركت »ميشلن« برگزار شد كه طي 
آن چند طرح بي نظير به فينال مسابقات رسيدند. اين طرح ها همگي براي سال 2۰46 
هســتند و اصل طرح ها همگي بر هنر، زندگي و نبوغ تمركز داشته اند.   »استک« 
خودرويي است كه گروهي از طراحان هندي آن را به مسابقه فرستادند و توانست به 
فينال مسابقات راه پيدا كند. اين خودرو مخصوص شهرهاي پرجمعيت و كشورهاي 
شلوغ است كه مشــكلات انرژي و جاي پارك دارند. اين خودروها طراحي جالبي 
دارند كه آن را مشابه ســفينه فضايي مي كند. اين خودروها هوش مصنوعي بسيار 
قوي خواهند داشت كه در نمونه هاي مشابه يافت نمي شود و ممكن است به گونه اي 

ساخته شوند كه با آب، باد و نيروي خورشيدي كار كنند.  »استک« يک قابليت جالب 
هم دارد، فرض كنيد در خيابان دو خودرو پشت يكديگر پارك كرده اند و فضاي اشغال 
شده به اندازه دو خودرو است اما زماني كه هر دو خودرو استک باشند درون يكديگر 
رفته و تنها فضاي 1/۵ خودرو را اشغال مي كنند. به گزارش باشگاه خبرنگاران، اين 
يعني افزايش فضاي پارك خيابان ها. اما اين ويژگي نيازمند حالت خاصي در بدنه است 
كه به واسطه استفاده از نانو فيبركربن در ساخت آن لحاظ شده است. بدنه اين خودرو 
زماني كه در پارك است از زير جمع مي شود و زماني كه خودرو را روشن كنيد بار ديگر 

خودرو بزرگ شده و فضاي نشستن آماده مي شود. 

تبليغات 
خلاق


